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Voorwoord 
Hierbij treft u het jaarverslag aan van het Nederlands Genootschap van Sint Jacob. Uit het feit dat het 
nogal lijvig is, mag u afleiden dat wij een actieve, bruisende vereniging zijn. In de regio’s, waar de 
meeste activiteiten georganiseerd worden, is in 2024 weer volop gewandeld, gefietst, naar film 
gekeken en in pelgrimscafés geborreld. Allemaal activiteiten waar pelgrims elkaar ontmoeten om het 
pelgrimsvuur te onderhouden en waar potentiële pelgrims van harte welkom zijn voor informatie en 
bezieling.  
Naast de regio’s zijn ook de werkgroepen actief geweest. Er is veel werk verricht en het is ook nog 
eens van hoge kwaliteit. Van het organiseren van ledenbijeenkomsten, het onderhouden van 
wandel- en fietsroutes tot aan het wetenschappelijke werk van de Camino Academie, het is allemaal 
belangrijk en het maakt ons Genootschap trots. 
Het landelijk bestuur heeft niet stilgezeten. Niet alleen hebben we een belangrijke bijdrage geleverd 
aan het tot stand komen van Camino Europa Compostela (CEC), het Europese 
samenwerkingsverband van Jacobsverenigingen, maar ook is er naarstig gezocht naar een nieuw Huis 
van Sint Jacob in Utrecht, omdat de huur van ons onderkomen aan het Janskerkhof per eind 2027 is 
opgezegd. Natuurlijk zijn de voorbereidingen van ons veertigjarig lustrum in 2026 gestart. En 
bovendien is in november Peter Hesseling als voorzitter teruggetreden en is Piet van Adrichem door 
de leden in de ledenvergadering als zijn opvolger benoemd. 
Een actief, nog steeds in het ledenaantal groeiend Genootschap, dat zich inspant om wandelaars en 
fietsers hun pelgrimage naar Santiago de Compostela zo goed mogelijk te laten voltooien en hen 
faciliteert tijdens de voorbereiding en tijdens het lopen en fietsen; een Genootschap bovendien waar 
vele pelgrims, ook als ze in Santiago aangekomen zijn, graag lid van blijven om zo al die fijne 
herinneringen aan hun reis levend te houden en te delen met gelijkgestemden: zo’n Genootschap 
willen we zijn! 
Tenslotte, dit jaarverslag van ons Genootschap kan natuurlijk niet tot stand komen zonder de grote 
inzet van onze vrijwilligers en betrokken leden. Dank daarvoor. 
Buen Camino! 

Piet van Adrichem (voorzitter) 
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Internationale betrekkingen 

Na veel overleg en uitstel is CEC ( Camino Europa Compostela) in juli 2024 daadwerkelijk opgericht. 
Peter Hesseling en Herman Velvis hebben veel tijd en energie gestoken in het 
realiseren van deze internationale samenwerking. Tussen de oprichting en de 
eerste Algemene ledenvergadering was Peter Hesseling voorzitter. Na de ALV 
is  Spanje voorzitter geworden en Peter Hesseling heeft een bestuursfunctie 
binnen deze vereniging gekregen. 
Peter Hesseling en Herman Velvis zijn op uitnodiging bij de American Pilgrims 
on the Camino geweest. Het filmpje van deze bijeenkomst is getoond op de 
ledenvergadering van maart. Beiden hebben tevens een presentatie 
gehouden op het eerste Adria Camino Festival in Pula (HR). 
Ook in 2024 heeft er intercollegiaal overleg plaatsgevonden met onze 
zustergenootschappen van de Vlamingen en de Walen in België. 
 

Bestuurszaken 

Hieronder een kort overzicht van een aantal belangrijke bestuurszaken in 2024. 
We hebben een overdrachtsdocument gemaakt voor nieuwe bestuursleden. Zo kunnen nieuwe 
bestuursleden sneller hun weg binnen ons grote genootschap vinden en krijgen ze vanuit het bestuur 
tijdelijk een maatje toegewezen om ze daar bij te helpen. 
 
Er is een communicatiecommissie opgericht. Die heeft  het Communicatieplan in de steigers gezet en 
gepresenteerd op de bijeenkomst met de werkgroepen en de bijeenkomst met de regio’s. De 
commissie is omgezet in de Werkgroep Communicatie. 
 
Er zijn nieuwe financiële spelregels opgesteld voor alle vrijwilligers binnen ons Genootschap. 
Daardoor is duidelijker wat er wel en niet gedeclareerd kan worden en worden er vanaf 2025 
vrijwilligersovereenkomsten gesloten. Daarmee is duidelijk wie welke relatie heeft met ons 
Genootschap en onder welke verzekeringen men eventueel valt.  
 
Het Handboek vrijwilligers is aan een revisie toe. Dat is opgepakt met alle input die er gekregen is 
vanuit het bestuur, de werkgroepen en de regio’s. 
 
We hebben de Werkgroep Diversiteit opgestart. Hoe krijgen we het Genootschap diverser,   hebben 
we aandacht voor de verschillende groepen in de samenleving en binnen ons Genootschap? Een van 
de aandachtspunten is de  verhouding tussen mannen en vrouwen in de ‘besturen’ binnen ons 
Genootschap. Dat is niet in evenwicht. Dat heeft de aandacht van het bestuur.  
 
Er zijn  eerste stappen gezet om een programma samen te stellen voor ons 40-jarig bestaan in 2026. 
De contouren daarvan worden langzaam zichtbaar. 
 
We hebben een nieuwe ANBI stichting Camino Cultura opgericht ter vervanging van de Stichting 
Pelgrimsvrienden. Op deze manier bestaat er weer de mogelijkheid voor Hospitalero’s om hun 
kosten af te trekken van de inkomstenbelasting. 
 
Onze huisvesting blijft een punt van aandacht. Het contract loopt af in 2027. We zijn op zoek naar 
een nieuwe passende locatie. De nieuwe locatie moet wel aan een aantal eisen voldoen. Mogelijk 
komt  er in 2025 meer duidelijkheid hierover.  
 
Een belangrijk moment was de keuze van een  nieuwe voorzitter, Piet van Adrichem. Na de 
sollicitatiegesprekken bleek Piet de meest geschikte kandidaat. Tijdens de ledenvergadering van 
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november 2024 heeft Peter Hesseling de voorzittersfunctie overgedragen aan Piet van Adrichem en 
heeft de ALV hem benoemd in die functie. 
 
De stichting die het Jacobspad Groningen Drenthe beheert heeft gevraagd of het Genootschap deze 
route over wil nemen. Het Genootschap neemt de bewegwijzering van deze route over, deze wordt 
ondergebracht in de Werkgroep Wandelroutes NL. 
 
Er is aandacht geweest voor donativo’s en de definitie daarvan. Door het bestuur is daarover een 
duidelijke beleidslijn vastgesteld, die gedeeld is met de Regio’s en de Werkgroepen. 
 
In december is er aan alle vrijwilligers een kerstkaart verzonden. Dat gaat om ca 500 stuks. We 
hebben nog meer vrijwilligers, maar partners wonend op een adres krijgen maar een kaart. Dit jaar 
stond er op de kaart een mooie foto van Maarten Hoek met de  kerststal in de kathedraal in 
Santiago. 
 
 

De regio’s 

Binnen het Genootschap bestaan 16 regio’s en elke regio heeft een eigen regiocommissie. Doel van 
de regiocommissies is contact houden met de leden in de eigen regio. Hiervoor zijn verschillende 
mogelijkheden. Hieronder staat van elke regio, in willekeurige volgorde, een kort jaarverslag met 
activiteiten en hoogtepunten in 2024.  
 

Regio Noord-Holland benoorden ’t IJ 

2024 was een actief jaar voor de regio Noord Holland. Allereerst hebben we een bestuurswissel 
gehad. Magda van Keulen is gestopt, Tineke Waterkott heeft haar plaats ingenomen en Peter Jongh 
Visscher, de interim 
penningmeester, heeft het stokje 
overgegeven aan Dick Huitema.  
Behalve het, bijna maandelijkse, 
Café St. Jacques hebben we acht 
keer een wandeling georganiseerd, 
een fietsweekend en de Voor- en 
Najaarsbijeenkomst in onze Refugio 
‘de Blije Mare’. 
Nadat we de Amstelredamroute 
officieel in twee etappes hadden 
afgerond met het traject van Den 
Oever naar Anna Paulowna hebben 
we ‘DAM’ wandelingen 
georganiseerd. We zijn begonnen in 
Obdam met een ‘snertwandeling’, 
hebben vervolgens, 
Monnickendam, Volendam, 
Durgerdam, Zaandam en 
Oostknollendam aangedaan. Overal 
hebben we onderweg 
‘Caminogastvrijheid’ ervaren, in 
Durgerdam mochten we zelfs op 
een particulier adres onze eigen 
lunch nuttigen, waarbij er koffie en 
thee door de gastvrouw geserveerd 
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werd, heel bijzonder! Ook in 
Oostknollendam waren we 
hartelijk welkom in de 
warmgestookte plaatselijk 
voetbalkantine. In Volendam 
hebben we officieel afscheid 
genomen van Peter Jongh 
Visscher als wandel- en 
fietscoach, nadat Peter in het 
weekend van 20 en 21 april nog 
een fietstocht van St. 
Jacobiparochie naar Hasselt had 
georganiseerd. Ook op deze 
tocht waren we onderweg 
hartelijk welkom voor een 
onderbreking in Stiens bij Wiep 
en Durkje met koffie en lekkers. 
We hebben we in Herenveen 
overnacht in een Pipowagen en 
B&B en werden we bij 
thuiskomst verrast met een 
Compostela Frisica Jabikspaad, verzorgd door Gerlof en Janneke. 
Op de Voor- en Najaarsbijeenkomst worden we altijd verrast door ontroerende verhalen van 
medepelgrims en heeft Henk Murray ons in het Voorjaar meegenomen op ‘Ons Kloosterpad’ in 
Brabant, een inspirerende, uitnodigende lezing over een prachtige route. Op de Najaarsbijeenkomst 
hebben we genoten van de intieme voorstelling van Gerard Zuyderhoff met het Anido gitaar duo,  
 ‘Schubert Winterreise’ getransformeerd, zoals Gerard zelf beschrijft, prachtig! 
 
Regio Midden Nederland 
Op 31 december 2024 stond de teller van Regio-Midden-
Nederland op 1209 leden. Afgelopen jaar zijn er 157 nieuwe 
leden binnengekomen. De twee oudste leden zijn 92 jaar. Het 
jongste lid is 14 jaar oud.  
 
Vergaderingen regiocommissie 
Voor vergaderingen van de regiocommissie kwam het bestuur 
4 keer bij elkaar. Op 3 april is Kees van Seggelen als aspirant-
lid toegetreden. 
Op de vergadering van 4 november heeft Wim Loos, na 9 jaar 
voorzitter te zijn geweest, het voorzittersstokje overgedragen 
aan Mariet van der Burgt. Peter Hesseling, voorzitter van het 
Genootschap van St. Jacob, heeft middels een dankwoord aan 
Wim, het opspelden van de verdiende Jacobsspeld en het 
overhandigen van een speciaal Santiago glas afscheid 
genomen in het bijzijn van de commissieleden. Piet van 
Adrichem wordt contactpersoon vanuit het bestuur naar onze 
regiocommissie. Aansluitend was er een etentje met de 
commissieleden en de scheidende en de nieuwe voorzitter 
van het Genootschap.   
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De activiteiten worden vanwege het uitgestrekte gebied 
gehouden op verschillende plekken in de regio. 2024 een 
jaar met veel wisselende activiteiten, waar we als 
commissie met een goed gevoel naar terug kijken. 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

Datum Activiteit Aantal 

9 januari Café St. Jacques Nieuwjaarsborrel in Restaurant Coava in Nijkerk  41 

3 februari Winterwandeling  29 

24 februari
  

Lezing  door Prof. Dr. Paul Post, voorzitter van de Camino Academie met de titel: "De 
laatsten zullen de eerste zijn...Nederlandse Camino verslagen herlezen" 

32 

12 maart Café St. Jacques Restaurant Club Rex, in Hilversum 21 

13 april Fietstocht rond Hilversum onder leiding van Rob Loois 14 

7 mei  Café St. Jacques in Putten  14 

5 juni  Wandeling Boschoord in Baarn  11 

23 juni  Vaartocht op het Naardermeer  25 

10 september   café St. Jacques, Café-Bistro Hero in Den Dolder 16 

13-15 sep Weekend Postel (afgelast onvoldoende belangstelling).  

5 oktober
  

Regiodag samen met regio Utrecht-zuid Rivierenland in Utrecht. Een 
boekbespreking van Rijk van Alfen, schrijver van het boek 'Rijk naar Santiago, 
forever young'. 
Daarna met mediavrouw Hella van der Wijst onder de titel; Wandelen met Hella, 
cirkelend rond de werkwoorden wandelen en pelgrimeren.  

45 

26 oktober Wandeling in het Horsterwold in Zeewolde 14 

12 november Café St. Jacques Restaurant De Hebberd in Barneveld 18 

 
 

Regio Amsterdam 

2024 is voor de regio weer een mooi jaar geworden. 

Ook de regio Amsterdam heeft er in 2024 weer netto 

leden bij gekregen, ruim 105 nieuwe leden mochten wij 

verwelkomen, we sluiten af op 951 leden. 

Onze hoofdactiviteit is de organisatie van 3 

wandelingen die we per maand organiseren en waarbij 

een wisselend aantal deelnemers aanwezig is met een 

vaste kern. Het lijkt erop dat onze sloWalk wandelingen 

zijn plaats heeft veroverd binnen een vaste kern van 

onze leden. 
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In 2024 heeft de regio commissie bestaan uit 2 

leden, Rina van Ingen en Gert Pot, dit heeft een 

effect gehad op de te organiseren activiteiten 

naast de wandelingen. 

In 2024 hebben we in samenwerking met de 

Nicolaasbasiliek rond de geboortedag van 

Jacobus voor de 1ste keer in de regio een 

pelgrimszegen georganiseerd. Dit wordt in 2025 

herhaald. 

Gaande het jaar hebben wij weer een dag gehad 

waarin de Apps’ m.b.t. het wandelen werden 

uitgelegd en gepraktiseerd. Ruth & Cees hebben 

ons in de wereld van MAP.ME en Organic.maps 

begeleid. 

Ruth heeft ook in 2024 een wandelweekend 

georganiseerd, maar ondanks het zeer 

teleurstellende weer is het weer een succes 

geweest. 

Een bijzonder uitstapje was de ‘Schelpen 

schilderen wandeling’ in de Schaalmeerpolder in 

Wormer. Dit was een combinatie van wandelen, 

kunst kijken en zelf je jakobsschelp schilderen 

onder leiding van de kunstenares Joke Conijn. 

Onze regiodag in november is weer goed 

bezocht, dit keer op een nieuwe locatie in 

Amsterdam Noord waarin een mooi gespreid 

programma is aangeboden aan de leden. Cees 

Mulder, Gabriël van der Luitgaarden en Guus & 

Loes Scholten vertelden ieder op eigen wijze hun 

verhaal. 

Een smetje op het jaar is het verlies van onze 

mascotte “Sjakie van Amsterdam” die een 

verbouwing van zijn refugio niet heeft overleefd. 
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Regio Bollenstreek/Rijnland 

In 2024 zijn er in de regio Bollenstreek-Rijnland 

veel activiteiten georganiseerd. 

We startten het jaar bij de Boshuis in 

Vogelenzang met een korte wandeling en 

nieuwjaarsbijeenkomst. Bijna 50 personen 

waren op 4 januari aanwezig om het jaar met 

hoorngeschal en een drankje in te luiden. 

De 10 regiowandelingen op de laatste zaterdag 

van de maand zijn door de hele regio en ook 

tweemaal buiten de regio gehouden. Het aantal 

deelnemers is in een stijgende lijn waardoor we 

nu moeten gaan kijken naar het stellen van een 

maximaal aantal deelnemers per wandeling.  

Datum Plaats 

27 januari Wandeling tussen Den Haag en Wassenaar 

24 februari Wandeling rondom Soest en op de Soesterduinen 

30 maart Wandeling vanuit Voorschoten over verschillende landgoederen 

26 april Wandeling op een vrijdag door de Bollenvelden 

25 mei Spinozawandeling in en rond Katwijk 

29 juni Wandeling tussen Delft en Zoetermeer 

27 juli  Wandeling in en om Scheveningen op bezoek bij de Zandmotor 

31 augustus Dahliawandeling door de Bollenstreek met start in Lisse 

28 september Wandeling door het o.a. Maximapark en stadsdeel Leidse Rijn te 
Utrecht 

30 november Wandeling door de Kennemerduinen in Overveen 
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In 2024 hebben we voor de leden ook 

viermaal een apart Café St. Jacques 

georganiseerd. 

Op 7 februari, 10 april, 24 juli en 10 

november waren er gemiddeld zo’n 30 

deelnemers bij elkaar gekomen om 

informatie uit wisselen en ervaringen te 

delen.  

 

In augustus hebben we op 9-10 en 11 

augustus een driedaags wandelweekend 

in Vessem gehouden met 15 

deelnemers. En groot succes met mooie 

wandelingen, goede gesprekken en veel 

gezelligheid. 

 

Ook zijn er op 2 maart en 26 oktober 

regiobijeenkomsten gehouden in het Rosenstock 

Huessy Huis te Haarlem.  Beide bijeenkomsten 

werden door zo’n 40 deelnemers bezocht.  

 

De stempelclub is erg actief geweest vanuit het 

Rosenstock Huessy Huis. Met elkaar hebben we het 

jaar in december afgesloten met een gezamenlijke 

lunch.  

 

De jeugd zijn we niet vergeten en in samenwerking 

met de basisschool is er in juni een wandeling in de 

Waterleidingduinen georganiseerd in het kader van 

pelgrimeren voor de jeugd.  

Ook hebben we actief deelgenomen aan de mini 

Camini die op 5 oktober in Haarlem werd 

georganiseerd door 4 jonge leden.  
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Regio Den Haag 
Terugkijkend op het afgelopen 
jaar begonnen we 
traditiegetrouw met de 
Nieuwjaarsbijeenkomst bij 
Dudok in Den Haag. Door Leo 
Baeten werd zijn film 
‘Voetsporen’ vertoond, 
voorafgegaan aan een druk 
bezocht Pelgrimscafé. 

De voor- en 
najaarsbijeenkomst met 
interessante presentaties en 
lezingen werden goed bezocht 
zoals ook de Startersdag in het 
voorjaar, de Terugkomdag in 
het najaar en de 
voorjaarswandeling naar en in 
het Lage Bergse Bos in 
Rotterdam.  

Op verzoek van het landelijk bestuur organiseerde de regio de traditionele lezing door emeritus 
hoogleraar Paul Post op Jacobus Naamdag bij Dudok in Den Haag, die trok een volle zaal bezoekers. 
Het daaraan gekoppelde Pelgrimscafé zorgde voor een gezellige aanvulling van de avond. 

Ook dit jaar organiseerden de regio 
in het kader van Jacobus Naamdag 
op 3 augustus een mooie wandel- 
en fietstocht aansluitend met 
Pelgrimscafé en een uitstekende 
Pelgrimsmaaltijd, verzorgd door 
enthousiaste pelgrims. 

Verder is dit jaar met drie 
enthousiaste vrijwilligers een start 
gemaakt met ‘Pelgrimeren voor de 
Jeugd’ 
Op 30 november organiseerde de 
regio Den Haag een zeer geslaagde 
de Regiocontactdag in het 
Meisjeshuis in Delft. Ruim 40 
vertegenwoordigers van de diverse 
regio’s werden bijgepraat over de 
stand van zaken wat betreft 
financiën, het beleidsplan en het 
nieuwe communicatieplan. 
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Regio Rotterdam 

In januari 2024 was het zaak om de eerder genoemde plannen voor 2024 te finetunen. 
Er is verantwoording afgelegd aan de controlekascommissie en landelijke penningmeester. 
We hebben maandelijkse- wandelingen en café St Jacques georganiseerd als ook de 
commissiebesprekingen. 
Er zijn sjaals met het logo van het genootschap uitgereikt aan de leden die de Camino voltooid 
hebben dit jaar. 
In maart organiseerden we nogmaals een bijeenkomst met de film The Unlikely Pelgrimage of Harold 
Fry o.l.v. een van onze leden. Hiervoor was weer veel belangstelling. In maart organiseerden we een 
startersdag met een presentatie voor nieuwe leden over in- en outs van de Camino.  
In april organiseerden we de voorjaarsbijeenkomst en kregen uitleg over- en wandelden langs ( een 
deel van) de brandgrens in Rotterdam.  
In april was er de GPS workshop.  
Helaas ontvielen er ons in 2024 twee trouwe leden t.w. Ria Udo- Leer en HenneH de Ruijter. 
Er is een start gemaakt met het opzetten van Camino voor de jeugd. De eerste jeugd wandeling was 
ook hier een deel van de brandgrens. Verdere plannen worden uitgewerkt en er hebben zich leden 
aangemeld om dit mede vorm te geven o.l.v. Diana Rozendaal. 
De regio najaarsbijeenkomst heeft plaatsgevonden vanuit Sliedrecht. Salko Hofman presenteerde 
daar de voorstelling ‘pelgrimage van een discoboy’. De wandeling bracht ons bij het Baggermuseum. 
De stand bij boekhandel Donner werd 
door ons bemand om de Camino te 
promoten. 
De inschrijvingen voor de meerdaagse in 
oktober 2025 vanuit Eerbeek liep al snel 
vol. Hier werden dit jaar al 
organisatorische en locatieafspraken 
voor gemaakt. 
Voor de regio voorjaarsbijeenkomst in 
2025 vanuit Rotterdam zijn de plannen 
zo goed als rond en afspraken gemaakt.  
De brainstormsessie over de te 
organiseren landelijke 
najaarsbijeenkomst in november 2026 
heeft veel stof doen opwaaien en krijgt 
een vervolg. 
Alle georganiseerde onderdelen 
brachten een grote opkomst en vele 
leden samen. 
 

Regio Utrecht/Rivierenland 

Afgelopen jaar hebben we een aantal mooie bijeenkomsten georganiseerd.  

Op 24 februari met ongeveer 20 leden een mooie wandeling door Wijk bij Duurstede en de prachtige 

omgeving daaromheen met een fijne lunch bij de Pronckheer in Cothen. Met na afloop een gezellig 

café St Jacques in café De Engel in Wijk bij Duurstede.  

Op 16 maart hebben we ondersteuning verleend aan de landelijke ledendag. We hebben een mooie 

Jacobalia-wandeling door Utrecht samengesteld. Met ’s morgens 2 parallelle groepen en ook ’s 

middags 2 groepen was het een wandeling die bij velen in de smaak viel. 
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Op 25 mei onze Algemene Leden Vergadering, deze keer in Tiel. Er waren rondom 30 leden aanwezig. 

De dag vond plaats in Buitensporig, een prachtige locatie in het oude treinstation van Tiel. In de 

ochtend het formele gedeelte, met na afloop een wandeling via het pontje naar de uiterwaarden aan 

de overkant. Een prachtige en smakelijke lunch en in de middag Leo Baeten met zijn zeer 

indrukwekkende film ‘Voetsporen’. Na afloop een zeer geanimeerd café St Jacques waarbij iedereen 

(mede door de film) weer herinneringen ophaalde en plannen deelde voor komende zomer 

Op 25 juli was er de 

Jacobsviering in Utrecht 

waar El Orféon een 

prachtig optreden 

verzorgde. 

Op 14 september (Open 

Monumentendag) 

organiseerden we een 

wandeling van station 

Bunnik naar de RK. Kerk 

O.L.V. ten 

Hemopneming in 

Cothen via het Kromme 

Rijn pad. Met 11 leden 

genoten we van de 

wandeling en een prachtig 

verzorgde lunch in de kerk.  

Op 21 september vond voor de 
twee keer de Camini plaats met 
als motto: “Loop een 
pelgrimstocht-in-één-dag. “ 
In samenwerking met 
theatermaker Marjon Moed en 
het Nederlands Genootschap 
van Sint Jacob heeft Via Jacobi 
de Camini; een ’pelgrimsroute’ 
in en om Utrecht georganiseerd 
langs heilige of inspirerende 
plekken die eerder aangemerkt 
waren door stadsgenoten. De 
start vond plaats vanuit het Huis 
van St Jacob en wij als regio 
Utrecht Zuid Rivierenland 
ondersteunen dit initiatief van 
harte en hielpen mee tijdens de start. 
 
En als laatste hebben we op 5 oktober samen met Regio Midden Nederland een ledendag 

georganiseerd in het prachtige Instituto Cervantes in Utrecht. In de ochtend hebben we genoten van 

het verhaal van de schrijver Rijk van Alfen die vertelde over zijn boek Rijk naar Santiago. Na een 

prachtig verzorgde lunch genoten we in de middag van een prachtig en inspirerende bijeenkomst 

met Hella van der Wijst. 



16 
 

Al met al een jaar waar we met plezier op terug kunnen kijken! We hopen ook in 2025 weer actief 

aan de slag te kunnen!  

Regio Zuidwest Nederland 

Het jaar 2024 stond in het teken van de landelijke ledendag, waarvoor de regio Zuidwest aan de 

beurt was om die te organiseren, en dat hebben we geweten: Waren we aan het begin van het jaar 

met 8 werkgroepleden, waarvan 2 aspirant, aan het eind zijn er daarvan nog 4 over. De organisatie 

van een dergelijk - voor ons grootschalig - evenement is ons niet in de kouwe kleren gaan zitten. 

Na het bezoek aan de ledendag in Deventer maakten we een vliegende start; als  locatie werd de 

Gertrudiskerk in Bergen op Zoom gekozen. De redenen hiervoor waren divers; niet te ver van het 

centrum van het land, Bergen op Zoom is een interessante historische stad, de schappelijke huurprijs 

en enthousiaste medewerking van het kerkbestuur. Nevenlocatie werd het theater Den Enghel, dat 

ook de catering kon verzorgen. Aanvullende nevenlocaties waren de raadzaal van het oude stadhuis, 

de Catharinakapel en de Ontmoetingskerk. Al in een vroeg stadium werden workshops en lezingen 

georganiseerd en aan de hand van een lijst van de ledenwerkgroep werden standhouders voor de 

informatiemarkt uitgenodigd. Dit alles resulteerde in 17 workshops/lezingen en een infomarkt met 

22 stands. Een opening met de pelgrimszegen door de pastoor van de kerk leek ons passender dan 

een praatje van de burgemeester. De afsluiting was ook sfeervol, met het gezamenlijk zingen van het 

Ultreia lied, begeleid door het orgel. Zowel opening als afsluiting werden opgeluisterd door de 

trommelaars van het Gilde. Er waren ca. 470 deelnemers, 30 vrijwilligers, 20 workshophouders en 40 

infostandhouders. Dit alles vereiste veel organisatie, waarvan vooral Ineke van de Par en Ad Verhaart 

het leeuwendeel hebben verricht. In het geheel was het een geslaagd evenement, met één 

minpuntje op het conto van de cateraar: één enkel uitgiftepunt voor de lunch was te weinig, zodat er 

een lange rij ontstond. De lunch was vegetarisch en uitgebreid, maar op het eind ontstond er een 

tekort. 

Vergaderd werd er op 8 januari bij Anke de Vos, waarbij aspirant bestuursleden Arthur Stijns en Dave 

Siebrecht werden aangenomen, en Anke stopt als voorzitter. Ze blijft wel bestuurslid. Op 12 maart 

werd er weer vergaderd bij Anke. Op de vergadering van 9 april bij Ineke meldde deze zich 

beschikbaar te zijn als nieuwe voorzitter. De vergadering ging hiermee unaniem mee akkoord. Op 10 

juni werd er vergaderd bij Nico en op 15 juli bij Ineke. Arthur Stijns meldde zich af als bestuurslid. 

Verder werd er vergaderd op 7 oktober bij Ineke. Op 16 oktober hadden we de vrijwilligers infodag in 

Bergen op Zoom en eind oktober in klein comité nog een vergaderingetje om de laatste puntjes op 

de i te zetten. Op 10 november was de laatste vergadering van het jaar: de evaluatie van de ledendag 

tijdens een lunch in Bergen op Zoom. Ineke had aangegeven na de ledendag te willen stoppen als 

voorzitter en ook niet meer verder te gaan in de werkgroep. Ook Ad gaf aan dat het werk voor de 

ledendag wel erg veel was geweest en dat hij er ook mee wilde stoppen. Rob had al eerder 

aangegeven als penningmeester te willen stoppen, en Ad zou hem opvolgen. Gelukkig wilde Rob nog 

een jaar doorgaan totdat er een nieuwe penningmeester was. Op 11 november meldde Dave 

Siebrecht zich af. De werkgroep telt nu 4 leden zonder voorzitter en met een penningmeester die er 

op 31 december 2025 toch mee gaat stoppen. Intussen is wel begonnen met het benaderen van 

eventuele kandidaten, 

Gewandeld werd er toch ook weer, en wel op: 

18 februari. Een wandeling vanuit de schaapskooi bij Nisse door onder andere het Heggengebied, 

georganiseerd door Arthur met 12 deelnemers. Helaas veel regen. 
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Bloesemwandeling Kapelle op 7 april, georganiseerd door Ineke voor de derde keer. De eerste keer 

was de bloesem van de 

boomgaarden ons te 

vroeg af, de volgende 

keer te laat. Deze keer 

was het raak. We 

wandelden met mooi 

weer met 12 deelnemers 

21 kilometer door de 

Yerseke en Kapelse Moer 

en door bloeiende 

boomgaarden.  

 

16 juni. Een wandeling 

door het nieuwe 

natuurgebied 

Waterdunen in west 

Zeeuws Vlaanderen, waar de natuur nog in volle ontwikkeling is, uitgezet door Ingrid van Brabant. 

Waterdunen deed zijn naam eer aan: maar amper waren we het gebied binnen of het begon flink te 

regenen tot we er weer uit waren, toen was het droog en wij drijfnat. Desondanks een mooie 

wandeling door de nieuwe natuur en het Café Saint Jacques in de strandtent maakte voor de 13 

deelnemers veel goed. 

 

13-14 juli. Wegens vorig succes weer een mini pelgrimage in West Brabant, uitgezet door Ad. We 

vertrokken met 18 deelnemers vanaf station Roosendaal met de trein richting België naar station 

Kapellen. In Heide werd koffie gedronken waarna het begon te regenen en het tot Huijbergen niet 

meer droog zou worden. De soms holle wegen op de Kalmthoutse Hei stonden diep vol water en in 

het bos aan de Nederlandse kant werden we lek geprikt door de muggen. In het zicht van het 

klooster werd het droog. Daar als verzopen katten aangekomen misten we twee deelnemers, die na 

enige tijd boos arriveerden. Ze 

waren in een hutje gaan zitten 

lunchen, terwijl de rest van de 

groep uit het zicht verdween. 

Toegegeven, we hadden hun 

ontbreken op moeten merken, 

maar achterblijven bij de groep is 

ook niet zo snugger. Gelukkig 

kun je dan in zo’n geval altijd nog 

de organisatie de schuld geven. 

Na de vespers genoten we van 

een heerlijke veganistische 

rijsttafel en deden we nog een 

ommetje door het dorp.  De 

volgende ochtend na het ontbijt 

met lekker gezond brood en de 

drukbezochte mis bijgewoond te 

hebben, vertrokken we met 

stralend weer via de Wouwse 
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Plantage naar Roosendaal, waar het vanwege een wielerfestijn loeiend druk was. Pas na een tijdje 

vonden we een terras waar we na twee etappes van 20 km Café Saint Jacques konden vieren.  

 

Op 10 augustus hadden we met 12 deelnemers de bloeiende heide wandeling, uitgezet door Ad, 

vanaf Heide. Het was mooi weer, warm en de diepe plassen waren opgedroogd. We konden een 

hoge brandtoren beklimmen en van het uitzicht genieten. De hei bloeide en wij zweetten. Bij Café 

Saint Jacques konden we het vochtverlies weer goedmaken. 

 

Op 28 september was de wandeling vanaf café Puts Meuleke – Ossendrecht v.v.  georganiseerd door 

Richard Wals. Helaas maar 8 deelnemers, het weer zat niet mee en een gedeelte van de route stond 

onder water zodat er omgelopen moest worden. 

 

De laatste wandeling van het jaar was 

een stadswandeling in Vlissingen, 

georganiseerd door Rens Klaasse, met 

17 deelnemers. De weersverwachting 

was bar en boos en kwam ook uit: 

regen en windkracht 7à 8. We 

vertrokken vanaf het station langs de 

buitenkant van de dijk naar de Sint 

Jacobskerk, waar we uitleg kregen over 

het nieuwe pelgrimsmonument. In de 

kerk kregen we koffie en een 

rondleiding. Na de lunch in café 

Santiago begon het pas echt hard te 

regenen en vertrokken we via het 

Bellamypark naar het Keizersbolwerk, 

waar Michiel de Ruijter het al zo’n  150 

jaar uithoudt in wind en regen. Op de 

boulevard kregen we 2 km lang de 

volle laag van storm en regen. We 

waren de enigen die er liepen. Na de boulevard liepen we wat meer in de luwte en met de wind in de 

rug. Via de bloemenwijk, bekend van de schietpartijen, gingen we de keersluisbrug over en bereikten 

we het eindpunt, het station. In de cafetaria naast de terminal van de fast ferry droogden we tijdens 

Café  Saint Jacques best nog wel wat op. 

De regiowerkgroep bestaat nu uit 4 leden. Anke de Vos is interim voorzitter, penningmeester Rob 

Voogt is per 31-12-2025 aftredend. Nico Moerman is secretaris en Ingrid van Brabant is lid. 
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Regio Zuidoost Brabant 

Ook in het jaar 2024 konden 

weer veel van de geplande 

activiteiten worden 

opgepakt vanuit de 

individuele pelgrims als 

vanuit de regiocommissie 

ZOB. Op weg naar Santiago, 

mensen ontmoeten, voor 

het eerst op het 

pelgrimspad, volop stof voor 

nieuwe verhalen, het kon 

weer volop. 

Wij moesten constateren dat 

opvattingen rondom het 

pelgrimeren en op weg gaan 

naar Santiago aan het 

veranderen zijn. De 

hedendaagse pelgrim heeft 

er een andere invulling bij 

gevonden, meer eigentijds en 

passend bij de zienswijzen 

van de veelal jeugdige 

pelgrim. Als regiocommissie 

zullen we ons moeten 

bezinnen hoe we daar zo 

gepast mogelijk op in kunnen 

spelen. Hier ligt ook een 

duidelijke uitdaging voor het 

inrichten van onze regionale 

activiteiten. 

De maandelijkse cafés St. 

Jacques brachten zeker voor 

de nieuwkomers die aan hun 

tocht wilden beginnen een mooie bron van informatie en inspiratie. Voormalige pelgrims vertelden 

vol enthousiasme over hun belevenissen, de aanpak en wetenswaardigheden.  

In maart 2024 kon een erg succesvolle regionale Voorjaarsbijeenkomst worden gehouden waar ruim 

70 deelnemers weer een gevarieerd programma mochten beleven.  
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Jan Gisbergen uit Hooge Mierde is een ervaren pelgrim, die 

zowel te voet als per fiets meerdere keren naar Santiago is 

gereisd. Hij deelt zijn inzichten over de verschillen tussen 

het wandelen van de Camino en het fietsen ervan. De titel 

van zijn lezing luidt: "Blaren of zadelpijn?" en Henk Baars, 

winnaar van het WK veldrijden in 1990, runt nu een 

fietsenzaak in Hilvarenbeek. Hij biedt een breed scala aan 

fietsen aan, inclusief elektrische fietsen, mountainbikes, 

vakantiefietsen, lichtgewicht treckingfietsen en 

tweedehands fietsen. Henk heeft al vele pelgrims voorzien 

van de juiste fiets voor de Camino. Tijdens zijn lezing deelt 

hij zijn expertise over fietsen en geeft hij advies over waar 

je op moet letten bij de aanschaf van een fiets voor de 

Camino. 

De succesvolle regiowandelingen konden worden 

voortgezet. Enkele vrijwilligers wilden graag mooie 

wandelgebieden in hun woonomgeving laten zien en 

organiseerden daar deze maandelijkse wandeltochten.  

De digitale Nieuwsbrief heeft zijn plek in onze regio 

gekregen en wordt in principe maandelijks op onze website 

gezet door onze nieuwe aanwinst met computerervaring. 

Zij heeft een Facebook- en Instagrampagina aangemaakt 

om zo de leden van Regio Zuidoost-Brabant op de hoogte 

te houden.  

In november is de regionale Najaar-bijeenkomst niet 

doorgegaan i.v.m. de voorbereidingen voor het 

jubileumfeest. 

In 2024 hebben wij afscheid genomen van voorzitter 

Johannes Bellemakers, secretaris Ger Beijers en 

regiocommissielid Berry Blommaerts. 

In de Nieuwsbrief van december 2024 is tot slot het jaar 

2024 afgesloten met een passende Kerstboodschap.  
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Regio Den Bosch 

In 2024 verwelkomde de 

regio circa 100 nieuwe leden, 

waarmee het totaal op 790 

kwam, waarvan 25 jonger dan 

35 jaar.  

In 2023 was een “breed” 

overleg opgestart om nieuwe 

ideeën voor activiteiten te 

genereren. Voor een deel zijn 

die in 2024 uitgewerkt en 

gerealiseerd. 

De regiocommissie is 

uitgebreid uit met een web 

redacteur en 2 nieuwe leden 

vanuit dat overleg, dat 

inmiddels is opgeheven. 

Financiën bleven in balans 

dankzij het gebruik van een 

donativo-koker. 

 

In 2024 pelgrimeerden we met 301 kinderen van de Bossche jeugd.  

In januari met 18 basisschoolleerlingen uit Lennisheuvel (groepen 7 en 8). 

In maart en november activiteiten met 28 vormelingen in Stiphout.  

In maart/ juni/ oktober en december gingen we op pad met 255 leerlingen van het “Fioretti”-college 

in Veghel. 

Trots en voldoening was er dat de in de regio Den Bosch ontwikkelde reiswijzer landelijk en regionaal 

goed is ontvangen. 

 

Het caminocafé blijft een populaire ontmoetingsplek, met gemiddeld 10-25 bezoekers, waarvan 

duidelijk meer wandelaars dan fietsers. Wegens hoge kosten verhuisde het café naar een nieuwe 

locatie. De keuze en de gevolgde procedure was voor de coördinator onaanvaardbaar en leidde tot 

haar vertrek. Jammer maar helaas. 

Zij heeft veel gedaan bij de oprichting en ontwikkeling van het Bossche café en ook tijdens de corona 

periode was zij degene die de online cafés organiseerde. 

 

Er is iedere maand een regiowandeling gehouden van ongeveer 19 km met gemiddeld ca. 30 

deelnemers. De regio Den Bosch heeft voldoende enthousiaste vrijwilligers om een wandeling te 

organiseren. In maart en april zijn 2 wandel weekends met overnachting in de pelgrimsherberg in 

Vessem georganiseerd. De generatie-wandeling in oktober bestond slechts uit één familie.  

Bij de najaar bijeenkomst bestond het middagprogramma o.a. uit een wandeling van 10 km. 

 

In 2024 zijn 2 fietstochten in de regio georganiseerd met een beperkt, maar stabiel clubje fietsers.  

In juni 55 km met 8 deelnemers en in november 60 km met 12 fietsers. 
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Regio Limburg 

De Regio Limburg heeft in 2024 onderstaande activiteiten opgezet en uitgevoerd. 
Café St. Jacques: elke eerste maandagavond van de maanden september t/m mei. ( 9 bijeenkomsten) 
Regiodagen: voor belangstellenden op 13 april en 19 oktober. De invullingen van die beide dagen: 
voorlichting, muziek, voordrachten, lezingen, ontmoeting en lunch en Café St Jacq. 
De wandelmentoren van de regio organiseerden in het voorjaar en najaar wandelingen én voor 
vertrekkende pelgrims een huiskamerbijeenkomst en in het najaar een evaluatiebijeenkomst.   
 
 

Regio Arnhem Nijmegen 

We zijn dit jaar begonnen met het 
Nieuwjaars Café St. Jacques, 
daarna de Spaanse lessen, in 
februari de Midwinterwandeling 
en de Startersavond, in maart de 
Voorjaarswandeling en de 2-
daagse voor wandelaars en 
fietsers. 
In april was de 
grasmaandwandeling en zaten we 
in de bomvolle Jacobskapel te 
luisteren naar het verhaal van 
Rient Ploeger.  
 
In mei hebben we samen met 
Wegen met Zegen, groep 8 van 
een school in Elst mogen 
begeleiden vanuit Pelgrimeren 
met de Jeugd.  
 
In februari, maart, april, mei, juni 
en juli wisten vele pelgrims de weg naar het Café St. Jacques in Oosterbeek te vinden en in juni was 
er opeens een pilot voor een Café St. Jacques in Nijmegen waar maar liefst 45 pelgrims op af 
kwamen. Ook liepen we in juni rondom Zutphen een 
prachtige 5 kastelen wandeling.  
De Jacobsdag in Juli overtrof al onze verwachtingen, met 
bijna 60 deelnemers zijn we een hele dag op pad geweest, 
hebben lopend en fietsend de Jacobskapel bezocht, een 
viering gehad en bij de Cenakelkapel een mooi moment 
beleefd door de uitleg van de vrijwilliger en daar hebben 
we samen het Ultreia gezongen, waarna we met z’n allen 
genoten van de pelgrimsmaaltijd bij Herberg Orientalis 
waar Lia, Petra en Herman voor ons hebben gekookt.   
 
In augustus waren we te gast in de boomgaard van 
Brigitte in Zelhem en hebben we na een prachtige 
wandeling genoten van een heerlijke BBQ.  
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In september zijn we met een 
enthousiaste groep 18-40 jarige 
pelgrims op pad geweest en hebben we 
genoten van het mooie weer, een 
gedenkwaardige dag i.v.m. de Airborne 
herdenkingen en de mooie 
onverwachte afsluiting met het 
huiskamerconcert.  
 
De herfstwandeling in oktober was er 
weer eentje om in te lijsten.  
Een mooie tocht, mooi weer, geweldige 
verhalen, en natuurlijk ook een beetje 
modder. Eind oktober was er weer een 
Café St. Jacques in Nijmegen, dit keer 
op een leukere locatie.  
 
In november is er gewandeld in 
Tongelaar, en zijn Marc, Jan en Anita op 
bezoek geweest bij onze pelgrim collega’s in Aken om hen te enthousiasmeren voor de activiteit 
Pelgrimeren met de Jeugd. Het was een geweldige ervaring om over de grens te mogen kijken.  
De terugkomavond in november was fenomenaal door de 3 sprekers die we die  
avond mochten aanhoren. De avond vloog voorbij en gaat zeker nog een vervolg krijgen.  
In november kwamen Arno en Huberta van L’esprit du ChemiN ons met een bezoek vereren. Ook 
hier weer zo’n 60 deelnemers die genoten hebben van een geweldige inspirerende dag.  
 
De Café St. Jacques in september, oktober, november zijn door vele beginnende en ervaren pelgrims 
goed bezocht.  
Begin december zijn we als regiocommissie aangevuld met een paar vrijwilligers naar Vessem 
geweest en hebben daar onze nieuwe 
leden en de vrijwilligers verwelkomd en 
hen meegenomen in ons denken en doen 
in alles wat we als regiocommissie voor de 
leden door het jaar heen willen en kunnen 
betekenen.  
In december hebben we onze 
activiteitenlijst afgesloten met de jaarlijkse 
Snertwandeling vanuit Wageningen. Met 
bijna 60 deelnemers trokken we als een 
kleurrijk lint door het landschap.  
 
Met al deze activiteiten zijn er zo’n kleine 
1000 pelgrims uit onze, en andere regio’s, 
op de been geweest dit jaar, zijn er 
ontelbaar veel uren gestoken in het 
organiseren van deze mooie momenten en 
is het aantal mailtjes wat we beantwoord 
hebben niet meer te tellen.  
Met hulp van een mooi aantal vrijwilligers hebben we dit allemaal kunnen realiseren. Onze 
dankbaarheid is dan ook heel groot naar eenieder die zijn/haar steentje heeft bijgedragen om ons 
motto waar te maken. 
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~Met elkaar, er voor elkaar zijn ~ 
 

 
Begin dit jaar is Chris ons komen 
ondersteunen in de regiocommissie als 
wandelbegeleider, maar dat groeide al 
snel uit tot veel meer. Chris heeft een 
prachtige kaart gemaakt van de regio 
waarop te zien is hoeveel pelgrims er waar 
vandaan komen. Hierdoor is Chris nu ook 
de drijvende kracht achter het Café St. 
Jacques nu in Nijmegen.  
 
Lucas en Jeanette zijn in november bij de 
regiocommissie gekomen als aspirant 
penningmeester en algemeen 
medewerker. Eveline is vanaf december 
actief in de regiocommissie en gaat o.a. 
helpen bij het organiseren van 
wandelingen. 
 
Kortom wij zijn een regio die volop in 
beweging is. We hebben een geweldig jaar achter de rug en kijken vol goede moed naar 2025. Samen 
maken we het waar.  
 

Regio Oost Nederland 

2 februari 

Voorlichtingsavond nieuwe leden in Holten 

Mina Brouwer geeft voorlichting aan 15 fietsers.  

Thera van den Hurk en Hermien van Essen vertellen 40 wandelaars wat er zoal komt kijken bij het 

wandelen.  

Afsluiting met café St. Jacques.  

 

9 maart 

Voorjaarsbijeenkomst in Holten 

Arno en Huberta verzorgen deze dag voor ruim 70 leden. Voor de middag een film over L’esprit du 

ChemiN. De belevenissen en ervaringen in hun herberg.  

Na de lunch een interactieve bijeenkomst gebaseerd op de spirituele ervaringen en belevenissen van 

de Tour de Vezelay.  

Een geslaagde en inspirerende dag.  

 

21 maart 

Het Eetcafé heeft de samenwerking met regio oost stopgezet. Een ander onderkomen is gewenst om 

café St. Jacq door te kunnen laten gaan.  

De commissie vindt een voorlopig geschikte locatie in Paviljoen Amalia.  

 

 

 

 



25 
 

6 maart 

Regio wandeling 

Joop van Essen heeft een wandeling uitgezet op de 

Veluwe. Om 10.30 uur vertrekken 29 leden voor 

een wandeling van ongeveer 14 km. Het is een 

mooie, zonnige dag. Het is te merken dat nog niet 

iedereen “ingelopen” is. Na 10 km gaan twee leden 

hun auto halen om de vermoeiden op te halen. 

Afsluiting met café St. Jacques. 

 

7 juni 

Juni wandeling in Holten 

Hans Stam wandelt met twintig wandelaars door 

het prachtige natuurgebied de Sallandse Heuvelrug. 

Het gebied leent zich uitermate voor een mooie 

wandeling. Het is af en toe een beetje klimmen. 

Vals plat, dat sommigen echt wel in de benen gaat 

zitten.  

Afsluiting met café St. Jacq. 

 

5 oktober 

Najaarsbijeenkomst in Holten 

We beginnen met een wandeling van een uur 

met 35 leden. Na de lunch vertelt David 

Hordijk over zijn Camino ervaringen waarbij 

hij zich begeleidt op een piano en een 

PowerPoint presentatie. Een geslaagde dag 

met café St. Jacques als afsluiting.  

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

Regio Groningen/Drenthe 

Het jaar 2024 heeft weer veel gezellige activiteiten en mooie ontmoetingen gekend. 

Veel mooie momenten maar ook verdrietige momenten van pelgrims die niet meer onder ons zijn, 

maar die nu vast van boven naar beneden kijken. 

Ook twee bijzondere momenten dit jaar in onze regio die het vermelden waard zijn. Tijdens Jacobus 

zijn naamdag 25 juli 2024, die altijd gevierd wordt in Uithuizen, hebben wij achter de Jacobus de 

Meerdere kerk, officieel het meest noordelijke ‘herinnering steentjes plekje’ mogen openen. Hier 

kunnen pelgrims die op Camino gaan hun steentje neerleggen. Ook is er een samenwerking gekomen 

tussen stichting Jacobspad en het Jacobsgenootschap. Het Jacobspad van Uithuizen naar Hasselt bij 

Zwolle gaat vanaf juli 2025 onder de werkgroep Pelgrimswegen van het Jacobsgenootschap vallen en 
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behoort dan officieel bij de pelgrimswegen in Nederland. Wij hopen hier op 25 juli 2025 een officieel 

tintje aan te gaan geven. 

 

Op 14 Januari begonnen 

wij weer met de jaarlijkse 

bijeenkomst voor de 

nieuwelingen in Vries. Er 

was weer een goede 

opkomst van aspirant 

pelgrims ter voet en op 

de fiets die rijkelijk 

voorzien werden met 

tips. De top 1-jaarlijkse 

vraag was wederom: 

hoelang doe je over de 

Camino? ‘Heb en Neem 

de tijd.’ Tips over 

voetverzorging, 

zadelverzorging, de 

routes en vervoer 

kwamen ruimschoots aan 

bod. De aspirant pelgrims 

gingen na afloop voldaan 

met een rugzak vol 

informatie en misschien 

wat wijsheid weer naar huis. 

 

Op 18 februari de jaarlijkse ledenvergadering die door 70 leden bezocht werd. Bij aanvang werden 

oude bestuurders Theo Remkes en Tom Oosterhof herdacht. Gelukkig werd ons bestuur weer 

aangevuld met 3 leden, Laetitia Schweitzer, Karin Meijering en Jaap Blom. Het financieel jaarverslag 

werd door de kascommissie in orde bevonden. Het jaarverslag werd voorgelezen. Daarna kregen we 

een interessante lezing door Peter Dijkstra van SPIG = Stichting Pelgrimswegen in Groningen. De Spig 

is bezig met een nieuwe pelgrimage en wel vanaf het eiland Schiermonnikoog naar de Duitse stad 

Münster. Ter plekke boden een aantal pelgrims zich spontaan aan om voorloper te gaan worden voor 

deze nieuwe pelgrimsweg. Een aantal leden vertelden nog mooie en bijzondere Camino anekdotes. 

Het uitzwaai moment van pelgrims die dit jaar op Camino zouden gaan werd een lange rij. Na het 

café St Jacques ging iedereen weer voldaan naar huis. 

 

De cafés St Jacques hielden wij dit jaar in de maanden Maart, April, Juni, Sept, November en 

December op de 3e woensdag van de maand in de Pub te Haren. De cafés werden weer door vele 

pelgrims bezocht. De doorgewinterde pelgrims, pelgrims die net weer thuis waren gekomen en 

pelgrims die nog op pelgrimage wilden gaan en nog wat informatie kwamen halen. Het was een 

gemêleerd gezelschap met gelukkig ook veel jongeren. 

11 mei de Zand Camino in Drenthe en deze keer in het eeuwenoude esdorp Orvelte. 

Onze leden Karin en Juul hadden zich beschikbaar gesteld om de Zandcamino 2024 te organiseren. 

Om 9.45 uur verzamelden wij ons in Orvelte bij de Drentse "Heerlijkheid" waar wij onder het genot 

van koffie/thee en wat lekkers welkom werden geheten door Karin. Karin gaf uitleg over de route van 
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deze dag voor de wandelaars en fietsers. Juul nam de wandelaars onder zijn hoede en Jaap ging op 

pad met de fietsers. Onderweg werd er regelmatig even stil gestaan bij bijzonderheden die de moeite 

waard waren om te vertellen. Na een goed verzorgde lunch in de "Heerlijkheid" ging men weer op 

pad voor de 2e lus rondom Orvelte. Bij terugkomst hadden we traditiegetrouw ons café St Jacques 

waar nog een tijdje gezellig nagepraat werd. Het was weer een zeer geslaagde Camino met het 

zonnetje erbij. 

25 juli Jacobus zijn naamdag werd weer gevierd in Uithuizen. We 

konden weer veel pelgrims verwelkomen, wandelaars en een paar 

fietsers. Onder een kop koffie/thee en wat lekkers een 

welkomstwoord door Lily. Uitleg over deze middag met het 

benoemen dat we een officieel steentjes plek achter de kerk 

hebben gekregen van het bestuur van de Jacobus de Meerdere 

kerk. In de kerk werd het lied "congaudeant catolici" door Jaap 

Middendorp weer als zeer indrukwekkend ervaren. Daarna kon 

ieder die dat wilde zijn steentje kwijt bij het steentjes plekje. Dan 

voor de jaarlijkse groepsfoto naar het monument van de schelp en 

de staf. Daar kregen de pelgrims die dit jaar nog op Camino zouden 

gaan een uitzwaai moment door de Schelpenpoort. 

Heine en Lily hadden voor deze feestelijke dag een mooie wandel 

en fietsroute uitgezet rondom Uithuizen. Een stuk van het 

Jacobspad gewandeld richting Oldenzijl, de fietsers befietsten hun 

eigen route. In Oldenzijl hebben wij allen het eeuwenoude romaans 

Nicolaaskerkje bezocht waar wij een interessante lezing kregen van 

Marja over de kerk en omgeving. Hierna een drankje in dorpshuis 

"Lutje Brussel" in Oldenzijl. Nog even gezellig bijkletsen want hierna 

stond ons een stilte wandeling van 2 km te wachten, a la de Hoogvlakte maar nu op het Groninger 

land. Jacobus was ons vandaag goed gezind, we waren net allen binnen en hij liet toen een fikse 

regenbui los boven het Sint Vincentiusgebouw. 

Bij terugkomst stond ons weer een heerlijke pelgrim stamppotbuffet te wachten van Ina en Ron met 

voor eenieder een glaasje van eigen keuze erbij. 

Het was weer een geslaagde Jacobus dag 

gehoord aan de reacties. 

Klei Camino 13 oktober deze keer in het 

vrij nieuwe natuurgebied het "Roegwold" 

bij Kolham in Groningen. Onze leden 

Ineke en Trinet en fietser Jaap hadden 

voor ons een prachtige wandel en 

fietsroute uitgezet. We verzamelden ons 

bij camping "Hof van Kolham" waar de 

koffie/thee en taartje ons al stonden op 

te wachten. Na een indrukwekkend 

verhaal van de eigenaar Wim de Boer 

over de Slag bij Kolham zijn we op pad 

gegaan. Het was een prachtige wandel en 

fietstocht gezien de reacties. Langs en 
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over het water, door bos en de uitkijktoren 

Meerstad van 8 meter beklommen met een 

schitterend uitzicht als cadeautje. De lunch 

hebben we genuttigd in de kantine van Marine 

Services "De Woudbloem" waar we hartelijke 

ontvangen werden door de eigenaar met een 

toepasselijk Galicië soepje. Daarna nog een 

flinke wandel/fiets tocht terug naar het "Hof 

van Kolham" vergezeld met af en toe een fikse 

oktober bui. Moe maar voldaan met een 

glaasje in de hand  teruggekeken op weer een 

mooie Camino dag. 

 
 
 
 
 
 
 
 

Regio Friesland 

Het bestuur van de Regio Friesland bestaat sinds 17 januari 2024 uit de volgende vier personen: 
Henk Spijkerman: voorzitter 
Gerlof Katuin: penningmeester 
Marchel Tissingh: web redacteur  
Joke de Lange: secretaris 
 
Het bestuur heeft in 2024 6 keer vergaderd.  
 
Ledenactiviteiten in 2024 

• Nieuwjaarsbijeenkomst: in de bovenzaal van café Kromme Knilles in Akkrum met 47 personen. 
Een gezellige avond, vanaf 19 uur tot ca. 21:30 uur. Invulling met pelgrimsparade met 3 verhalen. 
Vertrek van 2 bestuursleden, 
Anneke Reitsma en Ellert Jongstra 
en de komst van Joke de Lange en 
Marchel Tissingh. 
 

• Voorjaars-bijeenkomst in Stiens: 
wandelen van een stuk van het 
Jabikspaad: van de Sint-Vitus kerk 
in Stiens naar de Sint-Genoveva 
kerk in Jelsum (lezing 
wandelboeken schrijver Fokko 
Bosker).  Georganiseerd in 
samenwerking met Wiep Koehoorn 
en Durkje de Jong. 
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• Najaarsbijeenkomst in Steenwijk: 43 
aanwezigen. Stadswandeling met 2 
gidsen, na de lunch rondwandeling van 6 
km of fietstocht van 25 km. 

 

• Ledenavond, i.p.v. een Café St. Jacques, 
in november in Akkrum met als 
onderwerp: “Van pelgrim tot tiraboleiro”, 
door Herman Velvis. Gehouden in een 
gezellig zaaltje in het bedrijf van onze 
voorzitter. 47 aanmeldingen, plek voor 
32. 

 

• Café St. Jacques, gehouden van 17 tot 19 
uur, ook voor niet leden, gemiddeld 22 
personen Dit jaar 9 Cafés, afwisselend in 
Leeuwarden, Akkrum en Steenwijk.  

 
Ledental 
Toename van 72: Op 1 januari 2024 ledental Friesland 612, op 31 december 686. 
 
Bestuursactiviteiten landelijk 
Landelijke voorjaars-bijeenkomst in Utrecht op 16 maart: 2 bestuursleden 
Najaarsbijeenkomst in Bergen op Zoom op 7 november: 2 bestuursleden 
Jaarlijkse regio-contactpersonen dag in het Meisjeshuis op zaterdag 30 november: 3 bestuursleden. 
 
 

Regio Breda Tilburg 

Winterwandeling januari 
Ruim 30 personen deden mee aan onze traditionele Nieuwjaarswandeling met als start- en eindpunt 
de Jacobskapel in Galder.  
 
Spaanse lessen 
Op 5 januari zijn we weer begonnen met de Spaanse lessen. Naast de beginnerscursus zijn we dit jaar 
ook gestart met een opfriscursus voor de mensen die de beginnerscursus al een keer gevolgd 
hebben. 
 
Café St. Jacques 
Met uitzondering van de vakantiemaanden hebben we ook dit jaar weer elke laatste donderdag van 
de maand een café St. Jacques gehouden. In totaal hebben we 8 cafés gehouden met wisselende 
belangstelling. 
 
Filmavond 
Ruim 40 leden kwamen op 23 februari af op onze filmavond in Galder. 
Op deze avond hebben we gekeken naar de film “Compostella” van Freddy Mouchard, 
 
Informatiebijeenkomst voor nieuwe leden 
Op 25 maart hielden we onze jaarlijkse bijeenkomst voor nieuwe leden. 
Bijna 30 leden kwamen langs om aan een ervaren fietser/wandelaar vragen te stellen over wat er 
allemaal komt kijken bij een eerste wandeling/fietstocht naar Santiago. 
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Voorjaarswandeling 
Op 6 april hielden we onze 
voorjaars wandeling. Het 
werd een wandeling van 
ca. 15 km. door de Loonse 
en Drunense duinen.  
 
Lezing 
Op 24 mei kwamen 27 
leden luisteren naar een 
lezing over de Camino El 
Salvador. 
 
Najaarswandeling 
Ook in september hadden 
we een wandeling in de 
bosrijke omgeving van 
Dorst. 
 
Presentatieavond 
In oktober hadden we 
onze presentatieavond. 
Drie regioleden deden hier 
verslag van hun wandel-/fietscamino. 
 
Tapasmiddag 
Op 26 oktober hielden we voor de 
eerste keer een tapasmiddag, waarbij 
de leden hun eigen tapas klaar 
maakten en op aten. 
 
Informatiemiddag 
In november hadden we onze 
informatiemiddag in Oosterhout. 
Meer dan 75 mensen vonden het de 
moeite waard om deze te bezoeken. 
Na een boeiende lezing kon men bij 
diverse stands alle info krijgen die er 
voor een fiets- of wandelcamino 
nodig is. 
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Werkgroepen binnen het Genootschap. 

Binnen het Genootschap zijn verschillende werkgroepen actief rond uiteenlopende onderwerpen. 
Deze werkgroepen worden door enthousiaste vrijwilligers bemenst. Hieronder treft u een 
bloemlezing aan van de vele activiteiten en bijeenkomsten die er het afgelopen jaar zijn 
georganiseerd. 
 

Werkgroep Bibliotheek 

De bibliotheek wordt bijgehouden 

door Maaike van Asch, met hulp 

van de twee Utrechtse leesclubs. 

Het aantal uitleningen dit jaar was 

76 en er zijn 73 nieuwe boeken in 

de catalogus ingevoerd. 

In juni kregen we een aantal dozen 

met boeken en documenten van 

Frank Claessens die in de 

beginjaren van ons Genootschap 

(1986 - 1995) in het bestuur zat. 

De documenten zijn verwerkt door 

Peter Koster en Bas Brouwer en de 

boeken zijn in de bibliotheek 

opgenomen. De dubbele 

exemplaren worden op 15 maart 

bij de ALV aan belangstellenden 

aangeboden. 

We hebben op dit moment vier Camino Leesclubs (Regio Oost; Regio Bollenstreek/Rijnland en in 

Utrecht twee clubs). In de loop der jaren zijn er 17 sprekers over hun boeken komen vertellen en 

sommige van hen hebben later ook bij de regionale of landelijke ALV's opgetreden. 

We hopen ook in 2025 weer veel interessante Caminoboeken te ontvangen 
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Werkgroep Hospitaleren Roncesvalles 

In dit 22e jaar waarin Nederlandse vrijwilligers 
werkzaam zijn als hospitalero in Roncesvalles 
hebben 128 hospitaleros tussen 8 maart 2024 
en 4 november 2024 in totaal 39.989 pelgrims 
welkom geheten en voorzien van een schoon 
bed, goede raad, zo nodig een kop warme thee 
of een glas ijskoud water, talloze vragen 
beantwoord en indien nodig een arm om de 
schouder gelegd.   
 
Samenstelling werkgroep  
De WHR werkt onder de verantwoordelijkheid 
van het bestuur van het NGSJ en bestaat uit 
acht leden, inclusief de vertegenwoordiger van 
het landelijk bestuur. De werkgroep is in 2024 
versterkt met een tweede planner, die op 
termijn de planning van de huidige planner zal 
overnemen.  
Op 1 mei 2024 werd de voorzittershamer door 
Henk Trimbach overgedragen aan Diedrick 
Jansen. 
 
Vergaderingen/bijeenkomsten 
De werkgroep is in 2024 zevenmaal fysiek bij 
elkaar geweest voor werkoverleg, daarnaast 
vonden twee meetings via Teams plaats. 
Op 17 februari werd een instructie dag voor 
nieuwe hospitaleros gehouden.  
Op 2 maart en 1 juni werden 
instructiebijeenkomsten voor de ‘jefes’ gehouden.  
Op 16 november werd een najaarsbijeenkomst georganiseerd 
voor alle hospitaleros die het afgelopen jaar in Roncesvalles zijn 
geweest.  
Op 16 maart (voorjaarsbijeenkomst) en 9 november 
(najaarsbijeenkomst) was de werkgroep met een workshop en 
een informatietafel aanwezig tijdens bijeenkomsten van het 
genootschap.  
Op 2 november vond in Roncesvalles een bespreking plaats 
tussen enerzijds afgevaardigden van de WHR en anderzijds 
afgevaardigden  van het Collegiata 
 
Communicatie  
In 2024 zijn drie Nieuwsbrieven verstuurd aan alle hospitaleros, 
alsmede een extra Nieuwsbrief voor nieuwe hospitaleros. 
Gedurende het jaar heeft de voorzitter alle hospitaleros na 
afloop van hun hospitaleerperiode hartelijk bedankt voor hun 
inzet en enthousiasme en hen gevraagd naar 
problemen/wensen/tekortkomingen. Veel van deze 
aandachtspunten kwamen ter sprake tijdens het najaarsoverleg 
tussen de WHR en het Collegiata.  
 



33 
 

Wat ons bezighield 
2024 kenmerkte zich door de nodige 
veranderingen.  
De werkwijze met betrekking tot in 
Spanje ontvangen donativo’s sluit niet 
goed meer aan bij de eisen van het 
hedendaagse betalingsverkeer. Er zijn 
afspraken gemaakt met het Collegiata 
dat dit geld vanaf 2025 in Spanje blijft 
en zal worden aangewend ten goede 
van pelgrims en de 
werkomstandigheden van de 
hospitaleros.  
De planning voor 2025 is voor het 
eerst gemaakt met behulp van een 
digitaal programma, waarin alle variabelen (mogelijkheden en wensen van hospitaleros) kunnen 
worden ingevoerd.   
De Stichting Camino Cultura is opgericht en heeft een ANBI status gekregen; dit maakt het mogelijk 
voor de hospitaleros om - onder voorwaarden - hun reiskosten van en naar Roncesvalles bij de 
belastingaangifte af te trekken van de inkomsten.  
Er is een concept Huishoudelijk Reglement + rooster van aftreden bestuursleden opgesteld. 
We beraden ons op (het verbeteren van) de werkwijze van hospitaleros en jefes.  
Gedurende het hele jaar is door diverse groepen aandacht besteed aan het 25-jarig jubileum van 
Marisol (de vaste medewerkster van het Collegiata); tijdens de bespreking op 2 november tussen 
WHR en Collegiata is ook namens het bestuur van het NGSJ een cadeau overhandigd.  
Vanaf 15 september was het voor hospitaleros weer mogelijk zich aan te melden voor 2025. De 
definitieve planning 2025 werd eind november via de Stichting Camino Cultura bekendgemaakt aan 
de hospitaleros. Wij zijn er weer klaar voor en zien 2025 vol vertrouwen tegemoet!  
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Werkgroep Hospitaleren 

Situatie Werkgroep: 
▪ we merken nog steeds een groeiende belangstelling 

voor het hospitaleren ook buiten Spanje, in Duitsland, 
Frankrijk, Italië, Nederland en Portugal  

▪ in 2024 had de werkgroep 6 leden  
▪ per 1 januari 2025 is Lidwien Meijer voorzitter van de 

werkgroep. 
▪ van Wim Nabuurs hebben we op 17 januari 2025 

afscheid genomen. Wim wil betrokken blijven bij de 
Cursus Hospitaleren in ieder geval zolang deze in 
Buurse wordt gehouden. Ook de koks Leni en Els 
hebben hun medewerking toegezegd 

▪ Math Kerens is lid geworden. In het komende half jaar 
bekijkt hij of en hoe hij kan bijdragen. 

 
Vergaderingen:  
de werkgroep vergaderde op 20 januari, 24 mei en 20 
september. 2 werkgroepleden namen deel aan de 
bijeenkomst Werkgroepen op 13 januari 2024. 
 
Cursus Hospitaleren: 
Er zijn 2 cursussen geweest: 1-3 maart en 22- 24 november, 
beiden met 16 deelnemers. 
Zeer goed ontvangen, unaniem oordeel van de deelnemers. 
Een aantal deelnemers had binnen 2 weken al afspraken 
met herbergen om te hospitaleren, o.a. Roncesvalles en 
Vessem. 
Werkgroep Aandacht en Spiritualiteit heeft professionele 
workshop gegeven 
Volgende cursus: 28 febr. - 2 maart 2025, door de grote 
belangstelling voor de cursus 22-24 november 2024 is 
besloten er ook een deze extra cursus te organiseren. 
De cursus in november 2024 staat gepland voor 21 – 23 
November 
 

Infodagen “Hoe vind ik een herberg” 
Er waren 2 bijeenkomsten op 20 januari 2024 met een 
kleine 20 deelnemers. 
 
Adviezen/info herbergen: 
De meeste adviezen die gevraagd worden gaan over het 
vinden van een herberg en de cursus Hospitaleren. Hier 
verwijzen we mensen naar de infodagen en naar de Cursus 
Hospitaleren of naar onze site.  Een enkele aanvraag ging 
over het zelf starten van een herberg.  
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Activiteiten/contacten: 
Vlaams genootschap: het is gebleken dat zij hun eigen plan trekken. Eigen cursus in voorjaar 2025 
Bijeenkomst met Werkgroep Roncesvalles en de Huiskamer i.v.m. samenwerking tussen de 
Hospitaleerwerkgroepen te stimuleren. 
Op de voorjaarsvergadering 16 maart van Het Genootschap hebben we Workshops Hospitaleren 
gegeven. Goede belangstelling, het zaaltje was krap. Op de najaarsvergadering hebben we door een 
misverstand geen workshop gegeven.  
Encuentro: van 6 – 8 december kwamen onder leiding van de FEAACS HosVols wereldwijd bij elkaar 
in Poblet. Onze werkgroep werd vertegenwoordigd door Herman Velvis en Carla Gigengack 
Bijeenkomst Abdij van Berne. Een studiedag met het thema ‘Ontmoeting – gastvrijheid – 
dienstbaarheid. Organisatie door WG Roncesvalles en WG Hospitaleren, met financiële inbreng van 
de Huiskamer. Op 25 januari. Lezing Joost Jansen. Aantal deelnemers: ruim 70 
Ontwikkelen website: In 2024 hebben we het online zoeken naar een herberg om te hospitaleren 
geprobeerd gemakkelijker te maken. De donativo, kerkelijke en gemeentelijke herbergen in Frankrijk, 
zijn als experiment d.m.v. een kaart-applicatie te vinden op de site. De eerste reacties zijn positief 
met suggesties voor verbetering. Aan de hand van ervaringen willen we in 2025 bepalen hoe we 
hiermee verder te gaan.  
 

 
 

Werkgroep Huiskamer van de Lage Landen 

2024 was een bijzonder jaar voor de Huiskamer. Een enthousiaste 
groep voornamelijk nieuwe vrijwilligers heeft geluisterd naar 
inspirerende, ontroerende, enthousiasmerende maar ook naar 
teleurgestelde verhalen van pelgrims. Er werd gelachen, gehuild, 
muziek gemaakt, oude vrienden ontmoet, en vooral heel veel 
geluisterd. “Wat fijn dat ik even mijn verhaal mag doen” horen we veel. 
2073 pelgrims uit Nederland, 427 uit België en 180 uit andere 
bestemmingen: totaal 2680 pelgrims. Iets minder dan 2023. De meeste 
pelgrims vertrokken uit Porto, St. Jean Pied de Port of Oviedo. De 
oudste pelgrim was 86, de jongste nog geen 11. Een thema viel op: 
rouwverwerking. Veel pelgrims lopen om het verlies van een dierbare te 
verwerken. Ook hebben we veel bijzondere (grote) groepen mogen 
ontvangen en is het tot laat in oktober gezellig druk in de huiskamer. De 
drukke periodes zijn met name in het voor- en najaar. Wel valt er dit 
jaar erg veel regen in Santiago. Extra bijzonder aan dit 
jaar: vanaf dit jaar mogen we een welkomstpraatje 
houden in de kathedraal, wat voor veel herkenning bij 
de pelgrims en aanloop in de Huiskamer zorgt, dat 
zetten we voort in 2025. Daardoor hebben we ook 
meer verbinding met het ACC. Als werkgroep hebben 
we na 11 jaar afscheid genomen van onze voorzitter 
Chris Strijbos en heeft Sandy Janssen het stokje 
overgenomen. We zijn Chris zeer erkentelijk voor al 
het gedane werk. Het jaar werd gestart en geëindigd 
met een introductiedag en bedankdag voor de 
vrijwilligers. “Intensief maar erg voldoening gevend 
om te doen” vinden zowel de vrijwilligers als de 
werkgroep. We kijken terug op een geslaagd jaar. 
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Redactie Jacobsstaf 

Zoals gebruikelijk kwam de Jacobsstaf in 
2024 viermaal uit: eind maart, eind juni, eind 
september en medio december. We maken 
de Jacobsstaf in samenwerking met onze 
partners CocoBookMedia (vormgeving), 
Wilco (druk), Royal Mail (verzending). 
In het verslagjaar bedroeg de oplage ca. 
15.000. Uit oogpunt van kostenbesparing 
verschenen er twee nummers met een 
omvang van 64 pagina’s en twee die 56 
pagina’s telden. Er is een goede 
samenwerking met en ondersteuning vanuit 
het bestuur. 
 
Voorts hebben we er, in samenwerking met 
de werkgroep webredactie, voor gezorgd dat 
leden nu de optie hebben om de Jacobsstaf 
digitaal te ontvangen en dat leden met een visuele beperking zich kunnen abonneren op een 
Jacobsstaf in Pdf-formaat, wat mogelijkheden biedt om het magazine op aangepaste wijze te (laten 
voor-)lezen. 
 
De redactie – in ongewijzigde samenstelling - vergaderde achtmaal, waarvan viermaal met de 
medewerkers. In het verslagjaar hebben we uitvoering gegeven aan ons beleidsvoornemen - 
voortvloeiend uit de uitkomsten van de lezersenquête – om het evenwicht tussen ervaring, 
verdieping, informatie en inspiratie zorgvuldig te bewaken. Verder hebben we een begin gemaakt 
met het hanteren van een langetermijnplanning (planningskapstok), om ook het aantrekken van 
(jongere) medewerkers, externe deskundigen en lezersbijdragen gemakkelijker te maken. We 
werken inmiddels ook samen met de Camino Academie, die welwillend heeft gereageerd op onze 
vraag of wij in voorkomend geval een beroep zouden kunnen doen op experts uit hun netwerk. 
Last but not least verheugen we ons in de toenemende mate waarin we vanuit zowel leden als de 
diverse gremia binnen ons genootschap nieuws, kopij en tips mogen ontvangen. Het afgelopen jaar 
droeg ook dit beslist bij aan de kwaliteit van ons ledenmagazine. 
 
De samenwerking Jacobsstaf – Ultreia verloopt even simpel als doeltreffend: onze collega redacteur 
laat ons rond de 15e van de maand weten welke onderwerpen er liggen voor de Ultreia zodat we 
dubbelingen kunnen voorkomen. Andersom stuurt de redactie Jacobsstaf kopij en informatie door 
als die om welke reden dan ook meer geschikt is voor de Ultreia. 
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Werkgroep Website 

2024 Stond in het teken van 
belangrijke technische 
verbeteringen aan onze 
website. Hoewel deze 
aanpassingen vooral achter de 
schermen plaatsvonden, 
hebben ze ervoor gezorgd dat 
de website stabiel en 
betrouwbaar is gebleven. 
 
De technische kant. 
Door de toenemende 
populariteit van de website 
werd een verhuizing naar een 
nieuwe webserver 
noodzakelijk. Deze complexe 
operatie is, dankzij de 
uitstekende ondersteuning van Bewise uit Den Bosch, probleemloos verlopen. Ook heeft de 
werkgroep de verouderde e-mailserver succesvol vervangen, waardoor problemen met de e-mails 
tot het verleden behoren. 
De ledenadministratie is geoptimaliseerd voor een beter gebruik van overzichten. Voor de Jacobsstaf 
hebben we de digitale versie zo ingericht dat leden zich hierop kunnen abonneren. Voor blinden en 
slechtzienden hebben we de mogelijkheid dat zij een aparte versie kunnen gebruiken die ze met 
voorleessoftware kunnen benaderen. 
 
De inhoudelijke kant. 
Op inhoudelijk vlak is het beheer van weblogs verbeterd. Leden kunnen nu hun persoonlijke blogs 
aanmelden, die na beoordeling op onze website worden gekoppeld. Voor de werkgroep Hospitaleren 
is informatie over herbergen toegevoegd, een waardevol hulpmiddel voor hospitaleros bij hun keuze 
voor een herberg. In samenwerking met de werkgroep Hospitaleren Roncesvalles is het 
inschrijfproces gestroomlijnd door een volledig vernieuwd formulier. 
De pagina’s en FAQ over fietsen op de website is geactualiseerd met verbeterde artikelen en nieuwe 
foto’s.  
 
De vrijwilligerskant. 
Tot slot een vrijwilligers wijziging: Leo Jacobs heeft eind 2024 zijn functie als redacteur Spiritualiteit 
neergelegd. In overleg met de werkgroep Aandacht en Spiritualiteit wordt gekeken naar een  
invulling van deze rol voor de toekomst. 
 
 

Werkgroep Ledenservice 

De werkgroep Ledenservice bestond per 1 januari 2024 uit Saskia Verhoef, Annelies Ramakers, 

Boudewijn van Weel, Co de Leeuw, Fons Boink, Gerhard Zielhuis, Henk Zorgman, Peter Dormans, 

Marcel Hubers en Peter Zwijnenburg. In geval van nood mochten we steeds een beroep doen op 

Maaike van Asch en Tanja van Weel. In het begin van het jaar hebben we afscheid genomen van 

Peter Dormans. Het reizen tussen Heel in Limburg en Utrecht werd toch te veel. Wij en veel 

toekomstige pelgrims zullen zijn fraaie handschrift voortaan moeten missen. 

Aan het einde van het jaar hebben we afscheid genomen van Truus Mesenig, de administratieve 

kracht achter het Genootschap. 
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In wisselende samenstelling zijn we iedere eerste werkdag van de week in Utrecht actief geweest 

met de verzending van het welkomstpakket voor nieuwe leden en de bestellingen in de webwinkel.  

 Jaar:  2019 2020 2021 2022 2023 2024 

welkomstpakket 1392 882 1331 2012 2007 1973 

bestellingen 1377 1038 1613 1891 1707 1936 

postzakken 60 63 110 128 100 89 

e-mail verzonden 1210 1122 1535 1730 1672** 1803** 

Compostela-
registraties 

594 
(122)* 

143 
(118)* 

244 
(87)* 

678 
(101*) 

636 
(123 )* 

583 
(128)* 

Herziening Pelgrims 
voor Pelgrims 8 13 18 7 10 23 

 * - tussen haakjes het aantal tochten vóór het betreffende jaar 
**   inclusief 157 vragen aan de ledenservice via de Helpdesk   

 

Bovenstaande tabel maakt duidelijk dat na de inhaalslag in 2022 de belangstelling voor een 

pelgrimstocht naar Santiago de Compostela de afgelopen twee jaar redelijk is geconsolideerd; het 

aantal nieuwe leden blijft nagenoeg gelijk en er zijn in 2024 flink wat meer bestellingen verwerkt. Er 

is vooral veel belangstelling voor de pas van het pelgrimskantoor in Santiago de Compostela. 

Het ‘up to date’ houden van de lijst onderdakadressen voor “Pelgrims voor Pelgrims” vraagt 

aanzienlijk veel aandacht; er zijn 23 updates van de lijst gemaakt. Dat wil zeggen : er zijn 21 nieuwe 

adressen bijgekomen maar er zijn 48 adressen vervallen door verhuizingen, ouderdom, overlijden 

enz. 

Er zijn in 2024 via info@santiago.nl weer veel berichten binnengekomen over zeer uiteenlopende 

zaken; adreswijzigingen, opzeggingen, reactiveren van het lidmaatschap, vragen over artikelen in de 

webshop, over onderdakmogelijkheden onderweg, aankondigingen van tentoonstellingen, lezingen 

of uitvoeringen. Deze zijn vanzelfsprekend beantwoord of doorgestuurd naar de meest betrokkene. 

Andere activiteiten waren: het bijhouden van de voorraad winkel- en huishoudelijke artikelen 

(boeken, routegidsen, koffie, thee etc.) en het onderhoud van de infrastructuur van het 

Informatiecentrum (computernetwerk, beamer en scherm, verlichting etc.).  

Vanzelfsprekend hebben we in het verslagjaar weer acte de préséance kunnen geven met onze stand 

op de Fiets- en Wandelbeurs in Utrecht; met in totaal 24.112 bezoekers kan de organisatie 

terugkijken op een succesvolle editie.  

Zoals gewoonlijk waren de vrijwilligers van de Ledenservice tijdens de landelijke Voor- en 

Najaarsbijeenkomst weer aanwezig voor vragen van leden, verkoop van artikelen en het verstevigen 

van de band met andere werkgroepen. 

Bovenstaande tabel laat zien dat er nog altijd veel belangstelling is voor het opnemen in het 

Compostelaregister van een gemaakte pelgrimstocht naar Santiago de Compostela. De adressenlijst 

van Pelgrims voor Pelgrims moest 22 keer worden bijgewerkt. Elke herziening werd door Han 

Lasance op de website geplaatst.  

In het verslagjaar is een keer afstemmingsoverleg gehouden met Gabriël van de Luitgaarden 
(bestuur). Er is geen afstemmingsoverleg geweest met de werkgroep Informanten. 
 

Werkgroep Ledenbijeenkomsten 

In de samenstelling van de werkgroep is in 2024 geen verandering gekomen: Nelleke Boel 

(bestuurslid), Arianne Hartenberg, Carla Möring, Tanja en Boudewijn van Weel. Om haar moverende 

redenen heeft Tanja aangegeven voortaan alleen nog actief te willen zijn voor de organisatie van de 

mailto:info@santiago.nl
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landelijke najaarsbijeenkomsten. Naar aanleiding van haar besluit is de werkgroep op zoek naar 

iemand uit de omgeving van Utrecht die de werkgroep wil komen versterken bij de organisatie van 

de voorjaarsbijeenkomsten.  

De werkgroep heeft het idee opgevat om de landelijke voorjaarsbijeenkomst 2026 een feestelijk 

karakter te geven ter gelegenheid van het 40-jarig jubileum van het genootschap. Ter voorbereiding 

van deze ledenbijeenkomst willen we personen uit de regio Utrecht/Rivierenland benaderen voor 

een tijdelijke ondersteuning van de werkgroep. 

Voorjaarsbijeenkomst 
Voor de voorjaarsbijeenkomst was het genootschap voor de laatste keer te gast in de Janskerk, die - 
na verbouwing - in gebruik zal komen bij de Theologische Faculteit. Omdat de Jacobikerk dit jaar niet 
gebruikt kon worden, vonden de andere activiteiten plaats in de nabijgelegen Pieterskerk en het 
Instituto Cervantes.  
Het thema van de ledenbijeenkomst was: Santiago, is dat je doel? Op het gevarieerde programma 
waarvoor 515 deelnemers zich hebben aangemeld, stonden door de werkgroepen en de werkgroep 
Ledenbijeenkomsten ingebrachte activiteiten. Naast de gebruikelijke informatiemarkt waren er 
lezingen, aan het pelgrimeren gerelateerde workshops en kon men deelnemen aan een 
stadswandeling. Veel belangstelling was er voor het optreden van muzikant David Hordijk. In een 
muzikale presentatie gaf hij een impressie van zijn Camino die - aan het einde van de wereld - werd 
afgesloten met een piano-optreden 
op de rotsen van Finistère. 
 
Najaarsbijeenkomst 
Volgens het rooster voor de 
landelijke najaarsbijeenkomsten 
was de regio Zuidwest Nederland 
aan de beurt. De dag vond op 9 
november plaats in Bergen op 
Zoom met als thema: De melodie 
van het pelgrimsleven. De 
organisatiecommissie heeft een 
interessant en zeer uitgebreid 
programma samengesteld, 
waarvoor de 473 aangemelde 
leden in de Sint Gertrudiskerk en 
een aantal locaties in de buurt 
terecht konden. De dag werd 
geopend met een pelgrimszegen en 
tromgeroffel onder begeleiding van 
vaandelzwaaiers. 
Ondanks het tegenvallende weer hebben veel leden deelgenomen aan diverse buitenactiviteiten, 
zoals de stadswandeling, de workshop wildplukken en rondleiding in de Verborgen vesting. Vanwege 
het grote aantal deelnemers was er sprake van filevorming voor het buffet bij het verkrijgen van de 
lunch. Traditiegetrouw werd de bijeenkomst afgesloten met het gezamenlijk zingen van het Ultreia 
lied en het café Saint Jacques. 
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Werkgroep communicatie 

Tijdens de ledenvergadering 
van 9 november 2024 is de 
commissie Communicatie 
officieel als werkgroep erkend. 
In 2023 heeft het bestuur 
opdracht gegeven aan het lid 
Nelleke Boel om de 
communicatie van het 
Genootschap te stroomlijnen. 
Die heeft een aantal 
communicatieprofessionals 
binnen het genootschap bij 
elkaar gezocht, die zich over dit 
vraagstuk wilden buigen. De 
eerste werkzaamheden vonden 
al plaats in 2023. Maar pas in 
2024 is de commissie full speed 
van start gegaan. Om de 
behoefte aan communicatie 
goed in beeld te krijgen is er 
een enquête verstuurd onder 
het bestuur, de werkgroepen en de regio’s, waarop bijna alle aangeschreven partijen hebben 
gereageerd.  
Aan de hand van de antwoorden is tijdens een tweedaagse sessie in Vessem een PowerPoint 
samengesteld die tijdens de regiobijeenkomst op 30 november 2024 en de bijeenkomst van de 
werkgroepen op 1 februari 2025 is gepresenteerd. De werkgroep zet erop in dat alle leden, het 
bestuur voorop ambassadeur zijn van het Genootschap. 
Om dit voor elkaar te krijgen gaat de werkgroep een aantal modules samenstellen onder andere over 
hoe om te gaan met nieuwe leden, voorbeeldbrieven en een huisstijlhandboek. 
De commissie heeft in 2024 vijf keer vergaderd en heeft eind oktober een brainstorm tweedaagse 
gehouden in Vessem. De commissie bestaat uit Nelleke Boel (vz en vertegenwoordiger van het 
bestuur), Ingeborg Schuitemaker (secretaris) Liesbeth Oosterhage (penningmeester), Francine van 
den Bergh en Diana Rozendaal. Hans Delissen heeft de commissie in oktober verlaten.  
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Werkgroep Pelgrimeren voor de Jeugd 

In 2024 is in 6 regio’s door vele 
vrijwilligers met bijna 1000 leerlingen 
van groep 8 basisonderwijs en een 
aantal brugklassen een dag gewandeld. 
Eind 2024 zijn nieuwe initiatieven in 4 
regio’s, om in 2025 daadwerkelijk te 
starten met pelgrimeren voor de jeugd.  
Vanuit het Vlaams genootschap zijn 
contacten gelegd met onze werkgroep 
en hebben we ideeën en ervaringen 
uitgewisseld. 
Diana Rozendaal is lid geworden van de 
werkgroep.  
Op de voorjaarsbijeenkomst en 
najaarsbijeenkomst is de werkgroep 
aanwezig geweest op de 
informatiemarkt en heeft zich op een 
goede manier kunnen presenteren.  
Naast de hulpmiddelen die op de 
website beschikbaar zijn gesteld, is in 2024 de Reiswijzer 
gelanceerd. Om de kinderen beter voor te bereiden op een 
pelgrimstocht en ook om ze iets mee te kunnen geven is in 
samenwerking met de werkgroep pelgrimeren voor de 
jeugd Den Bosch gewerkt aan de ontwikkeling van de 
reiswijzer voor de jeugd. In een aantal regio’s wordt deze 
ook al toegepast. In meerdere regio’s zijn ‘generatie 
wandelingen’ georganiseerd waarbij grootouders, ouders, 
kinderen en kleinkinderen gezamenlijk op pad gingen. Een 
mooie manier om kinderen kennis te laten maken met 
pelgrimeren. 
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Young Camino 

Op de Camino’s in Spanje zie je het 

onmiddellijk: pelgrimeren is in trek bij 

jongeren. Ook het genootschap wil een 

ontmoetings- en inspiratieplek zijn voor 

jonge pelgrims. De werkgroep Santiago 

Students richtte zich voorheen op 

jongeren in de studentenleeftijd. Na een 

evaluatie in 2024 en verschillende 

succesvolle initiatieven voor mensen 

onder de 40 jaar in de regio's, heeft de 

werkgroep een transformatie ondergaan. 

Als vernieuwde werkgroep Young Camino 

organiseert zij nu activiteiten voor 

mensen tussen 16 en 35 jaar. 

Ontmoetingen, het delen van ervaringen 

en elkaar inspireren zijn de kernwoorden 

waarmee Young Camino aan de slag gaat. 

Op 26 januari 2025 vond de eerste 

ontmoetingsdag plaats: een mooie en 

inspirerende dag voor zowel de 

deelnemers als de organiserende werkgroep. 

 

Pelgrimskoor El Orfeón 

Door natuurlijk verloop begon het 
jaar met minder koorleden. Dit 
trok in de loop van het jaar wel 
weer aan.  We hadden daardoor 
weer vier aspirant leden die allen 
in 2025 meezingen. We hebben nu 
34 leden en 1 aspirant-lid. Onze 
dirigent is Sebastian Holz. 

Het was een goed gevuld jaar met 
optredens tijdens de 
voorjaarsbijeenkomst met een 
concert in de Pieterskerk en het 
uitzwaaien van de vertrekkende 
pelgrims in de Janskerk. Verder  
het traditionele concert op de 
Naamdag van St. Jacobus.  

Het was even schrikken voor ons toen we eind maart  bericht kregen dat Henk Bunskoek tijdens zijn 
Pelgrimsfietstocht in een herberg in Frankrijk overleden was. We namen tijdens een uitvaartdienst in 
Nieuwleusen afscheid van Henk Bunskoek.  
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In November konden we weer onze Ceciliamaaltijd houden. Mieke Huson en Bets Everts namen de 
organisatie nog een keer op zich. Het was weer een genoeglijk samenzijn. Op deze dag bedankten we 
ook Han Pronker voor al zijn werk in de koorcommissie.  

Voor zijn gezondheid moest  Wil Robroek stoppen met het werk voor de koorcommissie. In mei na 

een oproep onder de leden trad  Joost van Rije toe. Ook voor Han Pronker moesten we op zoek naar 

een opvolger omdat hij al bijna zes jaar had volgemaakt. Dit is gelukt.  

De koorcommissie bestaat nu uit Angela Frieling, Joost van Rije en per 1 januari 2025 Hans Speelman.  

Laat In de herfst zijn we begonnen met de voorbereiding voor een treffen en gezamenlijk concert 

met het Vlaamse Pelgrimskoor. In 2019 waren wij in Doornik te gast bij de Belgen maar door Corona 

is er nog geen uitwisseling in Nederland geweest.  

 

 

Werkgroep Aandacht en Spiritualiteit 

Algemeen: 
De positieve ontwikkelingen van de werkgroep 
hebben zich in 2024 verder voortgezet. De 
werkgroep  is op sterkte met 5 leden en een 
schil van 7 workshopbegeleiders. Er zijn dit jaar 
twee nieuwe workshopbegeleiders actief 
geworden. Fer de Deken, workshopbegeleider 
van het eerste uur, is in september overleden. 
We gedenken hem. De werkgroep heeft in 
2024 één keer fysiek vergaderd en twee keer 
online. We hebben een mini-retraite gehouden 
bij de broeders van Huijbergen. In oktober was 
de jaarlijkse samenkomst met 
workshopbegeleiders. De maandelijkse 
publicatie van een nieuwe Bespiegeling op de 
website wordt gewaardeerd.  
 
Activiteiten:  
- We hebben onszelf gepresenteerd bij de 

werkgroepenbijeenkomst in januari en de 
regiobijeenkomst in november. De filmpjes van reacties van deelnemers van de workshops  
geven een heel goed beeld. 
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- We waren aanwezig op de landelijke bijeenkomsten in Utrecht en 
Bergen op Zoom. We hebben 2 resp. 4 workshops verzorgd: “het 
Camino-effect” en “labyrint” voor groepen van 20 à 40 deelnemers. Bij 
onze stand ontstonden mooie gesprekken en contacten. Het boekje  
“Bespiegelingen 2024” kreeg warme belangstelling. 

- In maart en november zijn workshops “Gastvrijheid” uitgevoerd als vast 
onderdeel van de cursus Hospitaleren.  

- In maart gaven we een workshop bij de Werkgroep Pelgrimeren voor 
de jeugd.  

- We hebben meegedacht over de introductie van de film over de 
Timpaan van Vezelay. 

- Op de website zijn onze publicaties (o.a. maandelijkse bespiegelingen) 
beter te vinden via “De spirituele weg”. 

 
Plannen voor 2025: 
In 2025 nemen we weer deel aan de landelijke bijeenkomsten, met 
minimaal twee workshops per keer. Ook zullen we weer workshops 
verzorgen bij de werkgroep Hospitaleren. 
De webpagina’s van de werkgroep worden doorontwikkeld, in overleg met 
de redactie. We blijven samenwerken met  Cultuur & Geschiedenis, 
Academie en Bibliotheek. We staan open voor vragen vanuit de regio’s en 
andere werkgroepen en blijven ons aanbod actief onder de aandacht 
brengen. 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

Werkgroep Jacobike 

Jacobike, de werkgroep voor fietsende pelgrims, heeft flink aan de weg getimmerd. 

De werkgroep is 4 maal bij elkaar geweest, daarnaast zijn vele bilaterale overleggen geweest van 

werkgroep leden met Europafietsers. De samenwerking met EU-fietsers is dan ook goed van de 

grond gekomen na de ondertekening van de samenwerkingsovereenkomst. Dit wordt wederzijds zo 

ervaren. 

Er zijn dit jaar 3 nieuwe enthousiaste routebeheerders gestart. Tevens is er een redactieteam 

fietsroutes Jacobsstaf gestart. 
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Dit jaar kwam ook met de Vessemse Pelgrimshoeve een samenwerking tot stand, doordat Jacobike 

het introductieweekend voor fietspelgrims mee-organiseerde. Een van de werkgroepleden staat nu 

geregistreerd als vrijwilliger van de pelgrimshoeve en woont daar nu ook vergaderingen voor 

vrijwilligers bij. De fietskaravaan is ook dit jaar weer een succes geweest, met 20 deelnemers is een 

7- daagse tocht door de grensregio met België vanuit Vessem gefietst.  

 

De fietsredactie heeft de informatie op de website 

waar nodig aangepast, geactualiseerd en aan 

gevuld met nieuwe informatie. Ook de foto’s zijn 

vernieuwd. 

Jacobike heeft zich met informatie en lezingen 

gepresenteerd op de fiets- en wandelbeurs, op de 

landelijke bijeenkomsten van het Genootschap en 

bij enkele regionale bijeenkomsten van het 

genootschap, o.a. regio Brabant.  

 

Waarschuwing via de nieuwsbrief dat een  

stuk wegdek verdwenen is 

De nieuwsbrief Jacobike heeft inmiddels ruim 1500 

abonnees. In 2024 zijn 4 nieuwsbrieven met een 

diversiteit aan onderwerpen verschenen. In Ultreia 

zijn ook enkele fietsonderwerpen geplaatst. 

Het streven is om voor elke uitgave van de 

Jacobsstaf een fietsverhaal te leveren. Dit is in 

2024 goed gelukt: er verschenen artikelen over de 

Camino de Madrid, Clemens fantastische 

terugfietsroute, de Camino del Norte en de 

herberg aan de achterkant (Nos Repos). 

 

 

  

De Fietskaravaan 2024 vertrekt vanuit Vessem 

 (na een kopje koffie met zelfgebakken Santiagotaart) 

 

Informatiecentra 

Vestiging Utrecht: 
Het informatiecentrum Utrecht is gevestigd in een zijbeuk van de Janskerk, Janskerkhof 28-A.  
Aanmelden voor een bezoek aan het informatiecentrum kan via informanten.utrecht@santiago.nl.  
Aanbellen bij het informatiecentrum is, gedurende de openingstijden, ook mogelijk.  
Via informanten.utrecht@santiago.nl komen regelmatig vragen van toekomstige pelgrims binnen.  
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Bezoekersaantallen 

 
 
 
 
Bezoekersaantallen voorgaande jaren: 

Jaar 2016 2017 2018 2019 2020 2021 2022 2023 

Bezoekers 1.344 1.078 1.082 1.042 105 606 1.193 1.397 

 
In 2024 hebben we 44 bezoekers minder de weg naar het Informatiecentrum gevonden dan in 2023, 
een afname van ongeveer 3%. Post-pandemisch is het gemiddelde aantal hoger dan pre-pandemisch. 
 
Informanten 
In december 2024 stonden er 39 informanten en 6 reserves op het rooster. In september is er een 
vacature geplaatst waarop massaal is gereageerd, te veel om al meteen ingeroosterd te worden. Tien 
informanten staan op de wachtlijst. Ze worden pas ingeroosterd als een informant afscheid neemt. 
Dat komt nog weleens voor, in 2024 hebben we afscheid genomen van acht informanten en er zijn 
zeven nieuwe informanten bijgekomen. Van de vertrekkende Informanten wordt afscheid genomen 
op de jaarlijkse Informantendag. Informanten die langer dan drie jaar werkzaam zijn geweest voor 
het Genootschap ontvangen een Jacobsspeld. 
 
Een van de vertrekkende informanten, tevens coördinator van de Werkgroep informanten is Mariet 
van der Burgt. Na negen jaar trouwe dienst kreeg ze bij haar afscheid de Jacobsspeld opgespeld door 
Dick van der Klaauw. Hans Delissen volgt haar op als coördinator werkgroep informanten. De 
Werkgroep informanten bestaat verder uit Piet Geusebroek (Rooster) en Dick Winterkorn 
(Secretariaat). De werkgroep is op de website te vinden onder Informanten - Santiago. 
 

Informatiecentrum Sint Jacobiparochie 
Het coördinatieteam wordt gevormd door Gerlof Katuin (voorzitter) en Jeanette van der Veen  
(secretaris). 
Het vrijwilligersteam bestaat uit 13 enthousiaste informanten uit Friesland, Groningen en Gelderland. 
 

https://www.santiago.nl/werkgroepen/werkgroep-informanten/
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Het informatiecentrum bevindt zich in de 
toren van de Groate Kerk in Sint 
Jacobiparochie. 
 
Het informatiecentrum heeft dit jaar ruim 
230 bezoekers ontvangen. Er zijn zo’n 125 
personen geweest die een stempel hebben 
gehaald voor in de pelgrimspas of de 
stempelkaart van het Jabikspaad.  
Verder hebben onze informanten dit jaar 
een ruim 100 bezoekers geïnformeerd over 
de  diverse pelgrimsroutes en om ze op 
weg helpen met zijn of haar pelgrimstocht. 
De bezoekers kwamen niet alleen uit de 
noordelijke provincies. De bezoekers 
kwamen niet alleen uit de noordelijke 
provincies. We mochten ook pelgrims van 
elders uit het land ontvangen die in 
Friesland op vakantie of familiebezoek waren.  
Er is zelfs een Portugese man geweest die het eerste stempel heeft gehaald om vanuit Sint 
Jacobiparochie naar Santiago te lopen om daarna door te gaan richting Lissabon.   
 
Op zondag 7 april is tijdens een besloten bijeenkomst in het informatiecentrum een glas-in-loodraam 
van Jacobus onthuld. Dit raam komt uit de nalatenschap van een pelgrimsechtpaar, die veel voor 
regio Friesland en het informatiecentrum hebben betekend. De onthulling vond plaats in 
aanwezigheid van nabestaanden, een afvaardiging van het landelijk bestuur NGSJ en genodigden. 
 
Vrijdagmiddag 22 november was er in Oentsjerk een bijeenkomst voor de informanten. Met een 
lunch, een vergadering waarbij de presentaties werden verzorgd door enkele informanten en een 
informele afsluiting.  
Deze wijze van bijeenkomen draagt bij aan het onderlinge contact en vergroot het enthousiasme 
binnen het team. 
 
Het rooster voor 2025 is rond. Het ruilen van een dienst regelen de informanten via de groepsapp.  
 

 

Informatiecentrum Vessem 

Het Informatiecentrum in Vessem is in 2024 elke 2e en 

4e Zaterdag van de maand geopend geweest voor 

aspirant pelgrims, m.u.v. Koningsdag. 

Het bezoekersaantal lag in 2024 zo’n 20% hoger dan in 

de twee voorgaande jaren. De bezoekersaantallen zijn 

nu weer op hetzelfde niveau als voor Covid. 
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In september 2024 heeft in het Atelier van 

Pelgrimsherberg Kafarnaüm een gezamenlijk 

voorlichters/informantenavond plaatsgevonden. We 

bespraken het reilen en zeilen van het 

Informatiecentrum Vessem. De samenwerking met de 

Pelgrimsherberg gaat bijzonder goed. 

In 2024 is het vernieuwen van het voorlichters-team 

afgerond. Alle voorlichters die langer als 9 jaren actief 

waren zijn vervangen door nieuwe voorlichters. 

De huidige groep voorlichters komt met veel plezier 

naar Vessem, om hun ervaring en kennis te delen met 

aspirant pelgrims. 

 
 
Camino Academie 

De Camino Academie is sedert de oprichting in 2013 een platform waar wetenschap en 

pelgrimspraktijk elkaar ontmoeten in de gedeelde interesse in de Camino naar Santiago de 

Compostela en bedevaart- en pelgrimagecultuur in brede zin. 

Op 19 april 2024 organiseerde de Camino 

Academie in de Thiemeloods in Nijmegen het 

dagsymposium: “Vandaag ben ik gaan lopen 

……”. Over wandelen en rennen, pelgrimeren 

en marcheren. Steeds meer mensen hebben 

het lopen ontdekt als hun favoriete 

vrijetijdsbesteding en de vraag dringt zich op: 

waarom lopen we toch zo graag? Waarom 

noemen vooral de wandelaars hun tochten zo graag een pelgrimage? Waarom beschrijven 

hardlopers hun ervaringen in religieuze termen? Wat doet dat lopen eigenlijk met ons? Sprekers, 

zowel onderzoekers als ervaringsdeskundigen, waren: Aldo Houtman, Marieke van Heuvelen, Jule 

Zuiderbaan, Eric Brinckmann, Hans Koeleman. Dagvoorzitter was Ineke Albers. 

Op 17 oktober 2024 was in samenwerking met de Funeraire Academie het dagsymposium: Paden van 

Rouw: lopen en pelgrimeren bij rouw en verlies. Opmerkelijk is de opkomst van lopen en pelgrimeren 

als weg (letterlijk) om met verlies om te gaan. Rouwcoaches en uitvaartbegeleiders gaan aan de 

wandel met nabestaanden. De Camino 

wordt gelopen ter nagedachtenis van 

gestorven geliefden, met de as in de rugzak. 

Waarom biedt wandelen troost? En wat te 

denken van de vele herinneringsbankjes 

langs wandelwegen? Sprekers waren: 

Anemoon Elzinga, Arjan Berkhuysen, 

Damiaan Messing, Babet te Winkel, Rient 

Ploeger, Erna Elskes, Paul Post, Irene Stengs. 

Dagvoorzitter was Martin Hoondert. Een 

terugblik van dit symposium is te vinden op 
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Symposium Paden van rouw terugblik Van dit symposium wordt in de loop van 2025 een Camino 

Cahier uitgegeven. 

In 2024 verscheen het boekje: Paul Post: In het spoor van de Camino. Nieuwe pelgrimspaden in 

Nederland (NoordBoek 2024) mede vanuit het Camino Academie project over nieuwe pelgrimspaden 

als bundeling van een serie artikelen in de Jacobsstaf. 

Ook in 2024 werd gewerkt aan het boekproject De Camino in 101 voorwerpen (gepland voor 2026). 

De Stuurgroep kwam 4 keer bijeen.  

De samenstelling van de Stuurgroep was in 2024: Paul Post (voorzitter), Chris Strijbos (secretaris), 

Ineke Albers, Henk Erinkveld, Herman Holtmaat, Peter Hesseling. Op de novembervergadering 

namen we afscheid van Peter Hesseling en trad Piet van Adrichem als nieuwe voorzitter van het 

Nederlands Genootschap van Sint Jacob aan. 

Voor meer informatie over de activiteiten van de Camino Academie, zie www.caminoacademie.nl. 

 
 

Wandelroutes NL 

Er zijn zes pelgrimsroutes in Nederland (aangeduid als ‘Jacobswegen’) die 
aansluiten op het netwerk van pelgrimsroutes in de landen ten zuiden van 
ons. De in het verleden vastgestelde routes zijn gepubliceerd in twee 
boekjes: “Jacobswegen in Nederland, deel 1 en deel 2”, uitgegeven bij het 
NGSJ. 
Vanaf begin 2024 is binnen het NGSJ de nieuwe werkgroep Wandelroutes NL 
actief, die zich ten doel stelt om de Nederlandse Jacobswegen even bekend 
te maken als b.v. het Pieterpad. Door het uniform markeren van de routes 
met de bekende gele pijlen kan het ‘Camino-gevoel’ ook dichtbij huis 
opgewekt worden. Voor alle wandelaars die interesse hebben om een 
pelgrimstocht naar Santiago te lopen, wordt het daarmee meer 
vanzelfsprekend om een dergelijke tocht van huis te beginnen. 
 
Dee werkgroep borduurt voort op eerdere initiatieven en activiteiten binnen 
het Genootschap: er is in 2019 een pilot geweest, waarbij verkend is hoe het 
markeren uitgevoerd kan worden door vrijwilligers met ondersteuning van 
het Wandelnet. Dit betrof het traject Wijk bij Duurstede - Postel. De bordjes 
waren qua ontwerp afgestemd met het Spaanse Genootschap van Sint Jacob. 
De uitslag was dermate positief dat besloten werd om de overige 
Jacobswegen op dezelfde wijze aan te pakken. In eerste instantie onder 
leiding van een projectleider (Jan Doelman), maar vanaf begin 2024 dus 
vanuit de werkgroep Wandelroutes. 
 
Inmiddels is de route Den Oever – Amsterdam – Utrecht – Den Bosch – Postel 
(‘Amstelredam ‘route) volledig bewegwijzerd, en is de route St 
Jacobiparochie – Hasselt – Deventer – Millingen – Maastricht (‘Nieumeghen 
‘route) voor het grootste gedeelte klaar. Momenteel wordt er druk overlegd 
met de lokale instanties om ook de route Haarlem – Leiden – Schipluiden – 
Breskens (‘Die Haghe’ route) van markeringen te voorzien. Bovendien zal het 
traject Uithuizen – Hasselt overgenomen worden van de huidige stichting 
Jacobspad Groningen – Drenthe.. 
 

https://acc.totzover.nl/funeraire-academie/symposium-paden-van-rouw-terugblik/
http://www.caminoacademie.nl/
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De werkgroep bestaat uit Jaap van der Werff (voorzitter), Erica Kunne, Hans Goeman (bestuurslid 
NGSJ), Huib van der Horst, Janneke Groen, Nico Wageveld, Peter Schoof en Rens Klaasse. 
 
 
 

Werkgroep Pelgrimswegen 

Wat doet de werkgroep: 

De kerntaak van de werkgroep is het digitaal aanbieden van informatie aan pelgrims over looproutes 

naar Santiago de Compostela, inclusief accommodaties en voorzieningen op belangrijke routes. 

Daarnaast geeft de werkgroep de gids 'Pelgrimsweg van Vézelay' uit, in het Nederlands en in het 

Engels. 

Deze informatie is te vinden op de interactieve kaarten op de website en op de downloadpagina van 

het Genootschap. De gedrukte gids 'Pelgrimsweg van Vézelay' is verkrijgbaar in de webshop. 

Ontwikkelingen in 2024 

Organisatorische veranderingen 

Eind 2023 ontstond onze werkgroep door het samengaan van een deel van de werkgroep 'Het 

nieuwe pelgrimeren' en de werkgroep 'Pelgrimsweg van Vézelay'. Deze samenvoeging was een 

logisch gevolg van de toenemende technische samenwerking in de jaren ervoor. 

Gerealiseerde verbeteringen 2024  

In 2024 is het informatieformat verder verbeterd. Alle informatie is nu beschikbaar in het Nederlands 

en Engels, delen ook in het Duits en Frans. Voor Portugal hebben we een geheel nieuwe lijst met 

voorzieningen gemaakt, ter vervanging van een lijst vanuit een externe bron. Met het Vlaams 

Genootschap is overeengekomen dat wij hun gegevens over overnachtingsplekken kunnen 

verwerken in ons format, wat de efficiëntie heeft verbeterd en de gegevens actueler gemaakt. 

Activiteiten en voorlichting 

Tijdens de voorjaarsbijeenkomst van het NGSJ waren we aanwezig met een informatiestand en 

verzorgden we een workshop over het gebruik van GPS-bestanden op smartphones. Voor de 

Utrechtse informanten hadden we een aparte workshop over dit onderwerp. 

Doorlopende werkzaamheden 

Het hele jaar door werken we continu aan technische verbeteringen. Jaarlijkse versturen en 

verwerken we duizenden e-mails van accommodaties voor het actualiseren van gegevens. Daarnaast 

verwerken we actuele gegevens die pelgrims onderweg ons via de app kunnen sturen. 

Werkgroep samenstelling  

De werkgroep bestaat uit Han Lasance, Klaas Mors, Arno Cuppen, Henk Slomp en Ton Janssen. 
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Vertrouwenspersoon  

Het genootschap kent één vertrouwenspersoon (verder: VP): Thijs Evers. 

Thijs werd benoemd in de ALV van 9 november 2019 voor een periode 

van 3 jaar. Op 8 november 2022 liep die termijn af.  

Verlenging termijn 

Op 18 maart 2023 is Thijs herbenoemd voor een tweede termijn van 3 

jaar. De tweede termijn loopt formeel af op 17 maart 2026.  

Doel 

Tijdens hun activiteiten voor- en bij het Genootschap van Sint Jacob 

kunnen leden worden geconfronteerd met vormen van ongewenst 

gedrag. Denk aan pesten, (seksuele) intimidatie, discriminatie, agressie 

en geweld. In dergelijke gevallen kan een lid contact opnemen met de 

VP.  

Meldingen 2024 

Gedurende het jaar 2024 zijn er bij de VP géén meldingen gedaan van ongewenst- c.q. 

grensoverschrijdend gedrag. Website www.santiago.nl 

Op de site van het genootschap, is onder 

https://www.santiago.nl/genootschap/vertrouwenspersonen/  

informatie te vinden over de VP, zijn rol en hoe hij kan worden benaderd. Leden kunnen daar een 

aantal PDF-downloads vinden (protocol ongewenst gedrag, gedragsregels voor de 

vertrouwenspersoon, wat doet een vertrouwenspersoon etc. etc.). Alle documentatie over de VP zijn 

in september 2024 voor het laatst gecontroleerd en waar nodig voorzien van een update.  

 
 

Dankwoord 

Dank aan al die betrokken vrijwilligers die het jaar 2024 voor ons Genootschap zo rijk, gevarieerd en 
mooi gemaakt hebben! Dank aan de regio's die in dit jaarverslag hebben laten zien hoe ze de 
ontmoeting van pelgrims onderling en van de pelgrim met geïnteresseerde anderen in vele vormen 
mogelijk hebben gemaakt. Dank aan de vrijwilligers van de werkgroepen, die allemaal hun bijdrage 
hebben geleverd aan het uitbouwen van ons Genootschap en de versterking van haar fundament. En 
tenslotte dank aan al die andere vrijwilligers die hun bijdrage hebben geleverd en ons daarvan in dit 
jaarverslag getuige van hebben gemaakt. Allen heel veel dank! 
 
Utrecht, 15 maart 2025. 

https://www.santiago.nl/genootschap/vertrouwenspersonen/

